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Ö S S Z E F O G L A L Ó 

Nem a jelenlegi szocialista gazdálkodási modellt kell állán- 803 
dóan módostgatni, modellt kell végre váltani - állapi- 821 
totta meg záróülésén a Közgazdász Vándorgyűlés, amely 
CSIKÓS N.Béla kritkus szónoklatával fejeződött be Gyulán 

A REformpárti Esték sorozat témája: A holnaphoz vezető út. 823 
MARJAI J. vitaindítójában gazdaságpolitikáról beszélt, 
egyben utalt a kormányban bekövetkező személyi változásokról 
pl. szétválik a miniszterelnöki és főtitkári pozició 

" HAngképes beszámoló a hétfőn este kezdődött REformpárti 771 
Esték rendezvénysorozat felszólalásaiból: ÁGH A. politiló-
gus, HÁMORI CS. KISz elsőtitkár - esemény összefoglaló 774 

- Semmiféle rendőri intézkedés nem történt a tegnapi Or- 825 
szágház előtti demonstráción. A tüntetések rendjéről a 
BRFK közbiztonsági vezetője nyilatkozik 

A magyar ENSz képviselet eljuttatta P.de Cuellarhoz GRÓSZ K. 775 
levelét, amelyben egyetért az Emberi Jogok egyetemes dekla
rációjával és egyben javasolja, hogy a nemzeti kisebbse- 791 
gek jogait is foglalják a nemzetkeözi szerződésbe 812 

Mélyponton a gép- és elektronikai háttéripar, túl készlete- 805 
tezés,korrupció, valutareformra, érdekeltségre lenne ___ 
szükség, - hangzott el az Országgyűlés Ipari Bizottsága-
nak ülésén. BERECZ F. ipari miniszter a piacgazdálkodásról szólt 

HORN GYula a bécsi utótalálkozón megerősítette, az ország 818 
rendkivül érdekelt abban, hogy csökknetsék a magyar te- 829 
rületen lévő haderőket, beleértve a szovjet csapatok kivonását 

A Külgyüminisztériun délelőtt sajtótájékoztatóján egyebek 8o7 
között az nszk-beli magyar kém-űgyről is szó esett 830 

Shamir izraeli államfő szerdán kétnapos magán látogatásra 790 
Budapestre érkezik 815 

Magyarország és a Délkoreai Köztársaság kormánya állandó 777 
képviseletek létesítésében állapodott meg 820 

A Fővárosi TAnács mai ülésén heves vita alakult ki a szava- 804 
zásra bocsátott egészségügyi- és szociálpolitikai je
lentés körül, ugyancsak vitát váltót ki az esetleges 827 
világkiállítás megrendezése is 

Mongóliában megnyílt az első wolfran ércbányászat, amely 788 
termékrészesedésben fog működn:., - kis ízelítő a mon- 782 
gol nomád életről 

LAPSZEMLE: VAlamennyi napilap beszámol-- Magyarország törté- 780 
nelmének legnagyobb környezetvédelmi tüntetéséről -
Hosszú szünet után javuló kacsolarok címmel MIKLÓS I. 
izraeli útjáról nyilatkozott a MAGYAR HIRLAPnak. -
Árdrágítók fekete listáját közli a NÉPSZAVA 

(folytatás a következő oldalon) 
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Magyarország 1990-től megszünteti a kétütemi autók import- 813 
ját, helyette négyütemi Trabantokat és Wartburgokat 817 
vásárolnak 

Ófalu lakossága még mindig bizonytalan az ott létesítendő 806 
atomtemető miatt - a falugyűlésen derült ki, hogy még 
alapos tájékoztatásra sem méltatják őket 

Monoron fertőző májgyulladás járvány van, eddig 3-ezer sze- 820 
mélyt oldottak be - mondta a KÖJÁL illetékese 837 

A Magyar TV-ban januártői minden hétfőn lesz adás, hamarosan 819 
a 2-s adón esténként kerekaasztal beszélgetés formájában 
a legfontosabb eseményekhez kapcsolódva szakértők szólalnak meg 

FALURÁDIÓ: TAnulmány készült az aszály-jelenségekről és ká- 785 
rokról - 10 milliárd forinttal csökken jövőre a mező
gazdasági termeléshez adott állami támogatás - A tava
lyihoz képest csökkent az alma felvásárlási ára 

NYÍLT SZÍN: Meddig terjed a nyilvánosság határa? - a nyilvá- 762 
nosság megújításának magyarországi lehetőségeiről vitáz
nak újságírói 

A fővárosi ügyészség eljárást indított Paganyi S. ellen, aki 813 
egy rendőrt súlyosan megsebesített. 816 

KÜLPOLITIKAI BESZÁMOLÓK: 
- CSehszlovák visszhang a nagymarosi vizierőm^,1 elleni magyarorszá

gi tiltakozásról ( 808 ) - Gorbacsov szibériai látogatásáról(776, 
833 ) - Kiszabadult R. Cordes ( 809, 833 ) - Az Európaparlament
be várják J.Arafatot 8 811 ) - Kiutasították Londonból a kubai 
nagykövetet ( 811 ) - Petrovszkij szovjet külügyminiszter helyet
tes moszkvai sajtókonferenciája ( 829 ) - A lengyel kormány nem 
hajlandó nyomás alatt tárgyalni az ellenzékkel ( 831 ) - Cseh
szlovákiában törvény készül a kábítószerezés és az alakoholiz-
mus ellen ( 843 ) 

A HÍRVILÁG TARTALMÁBÓL: 

- Grósz Károly fogadta az iráni parlamenti küldöttség vezetőjét 840 
- Az izraeli miniszterelnök látogatása kapcsán a párt kb-a 841 
külügyi osztályának vezetője mondta el véleményét 

- RAkowski lengyel kb-titkár nyilatkozott a közeli kerekasztal 842 
beszélgetésről 

- Gorbacsov krasznojarszki látogatása kapcsán megdöbbentő bírá- 843 
latokat mondott: " úgy viselkedtünk, mint valami gyarmatosítók" 

- A Főv.TAnács mai vitáján a világkiállítás megrendezésével . 844 
kapcsolatban felvetődött, szüksége-e van egyáltalán Magyar
országnak a megrendezésre, ugy is csak az adófizetők kárkára megy 

IDŐJÁRÁSJELENTÉS: 8 38 
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KOSSUTH-adó 
JÓ REGGELT! 

HANGKÉPES ESEMÉNYBESZÁMOLÓ 6 h 45 

(műsorvezető:) - Bár a fiatalok szervezték, pontosabban a budapesti 
műszaki egyetem KISZ-bizottsága, a Reformpárti Esték rendezvénysoro
zatának megnyitásakor, tegnap délután nemcsak fiatalok voltak az egye
tem előtt. Önök tegnapi híradásunkat erről az eseményről valószínű
leg hallgatták, legalább is sokan önök közül. így elsősorban azoknak 
szól összefoglalónk, akik friss füllel hallgatják most azt, hogyan 
kíván az egyetemi ifjúság hitet tenni a változások mellett és miképp 
várja,hogy a reformretorikát a tettek is kövessék. Márványi Péter 
összefoglalója következik: 

(tudósító): - Roppant nagy hőség és igen forró hangulat jellemezte a 
budapesti műszaki egyetem nagy előadóját. A kora esti politikai nagy
gyűlést követően politikai nagy vita zajlott itt több órán át , igen 
izgalmas kérdésekkel és válaszokkal.. Tegnap este a HÍRVILÁG c. műsor
ban már hallhattak részleteket a vitaindítók némelyikéből. íme, most 
részletek a kérdés-felelet játékból.. Először POZSGAY Imre, a pol.biz. 
tagja, államminiszter válaszol alkotmányunkkal és az intézményrend
szerrel kapcsolatos kérdésekre: 

POZSGAY: - Ha új alkotmányunk lesz, akkor mindenek előtt a parlamentet 
helyettesítő intézményeket kell kikapcsolni, elsősorban a prezideális 
döntést, az Elnöki Tanácsot, amely átveheti a parlament helyett a 
törvényhozói szerepkört és funkciókat s ezzel mint egy, a kormány meg
hosszabbított és kényelmes karja működik, nem pedig mint a parlament 
meghosszabbított karja a kormány fe".é. Ezt a szerepet mindenképpen 
tisztáznia kell az új alkotmánynak, enélkül a parlament nem lehet 
szuverén és szuverenitásával nem tud élni. Még ezen túlmenően is. a 
leglényegesebbnek azt tartom - itt sok kérdés hangzik el majd ...a 
felelősségről -, hogy a hatalom-koncentrálásnak és ellenőrizhetetlen
ségének azt az intézményi formáját, amelyik az elmúlt negyven évben 
kialakult, azt kell megváltoztatni és akkor a felelősség is másképp 
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jön létre. 
(tudósitó): ÁGH Attila politológust hallják: 

ÁGH: - Nem látom-e a veszélyét annak, hogy a szakemberek újabb program
csomagokat kényszerítenek rá a társadalomra és ez felidézi a volunta
rizmus veszélyét? Nos, az első válaszom az, hogy az olyan szakember, 
aki a társadalomra ráerőszakolni akar valamit, az nem szakember. A 
második válaszom azzal, hogy szakemberrel és politikussal szemben 
egy orvos van csak, a társadalmi kontroll. Szabad egy kicsit HÁMORI 
Csabának is válaszolnom, miután válaszolgatunk itt egymásnak. Hadd 
mondjam azt és remélem, nem hangzik ez majd retorikának: ha a politiaki 
vezetés valóban elszánt a változások csomagjának konkrét, komplex 
programjának végrehajtására, akkor árulják el nekünk, mert támogatni**' 
szeretnénk őket. (nevetés, taps) 

(tudósitó): - Bőven kapott kérdést HÁMORI Csaba, a pol.biz. tagja, 
a KISZ KB-ának első titkára is: 

HÁMORI: - Első kérdésről: mit tesz és mit tud tenni az állam azért, 
hogy a pályakezdő fiatalok ne munkanélküliként kerüljenek ki az élet
be, ill. a KISZ mit tesz azért, hogy ne így legyen. Hát egyelőre, saj
nos, abban a fázisban tartunk, hogy azon kell munkálkodni, mármint 
a KISZnek, hogy felelős állami emberek ne hunyhassák be a szemüket. 
Alig egy hónapja tárgyalt a kormány az ifjúság helyzetéről dokumen
tumot, ezen a minisztertanácsi ülésen még vita folyt arról is, hogv 
vajon van-e ifjúsági mukanélküliség, hiszen hogyha nézzük a munkaerő-
keresletet és -kínálatot, akkor ez még országosan majdnem hogy egyen
súlyban van. Hát amire természetesen nekünk az a válaszunk, hogy nem 
mindegy az, hogy Nyíregyházán vagy pedig Szombathelyen keresnek munka
erőt és hogy milyen szakmában. Tehát a strukturális munkanélküliség, 
az ma már jóideje valóság. Egyelőre tehát a kormányban nem szeretnek 
bennünket ezért és folyik a polémia. A kormány ma a MAGYAR HÍRLAP c. 
kormánylapban kultúráltan válaszol.Dehát természetesen nem ad nekünk 
igazat, (nevetés, mozgolódás) Tehát ez politikai harc, amiben a KISZ 
azt teszi, ami a dolga, vagyis a fiatalok érdekében szót emelt. Kérem 
a jelenlévőket, hogy figyeljék majd a KISZ-vezetők pályafutását., (ne
vetés) A következő kérdéskör, az a KISZre vonatkozik. Mivel az egye
sülési törvény alapján egyre több ifjúsági szervezet jön létre, vár
ható, hogy meginog a KISZ monopolhelyzete az ifjúság körében. Ennek 
kapcsán merült fel egy névváltozás lehetősége, miszerint a Kommunista 
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Ifjúsági Szövetség helyett "szocialista demokrata szövetség" vagy 
más, hasonló név alatt (elvétve taps) működjön tovább a szervezet. 
Önnek mi a véleménye ezzel kapcsolatban, magyarul ön milyen név alatt 
vinné tovább a KISZt? (nevetés) Kérem szépen, én semmilyen név alatt, 
ti. én az ifjúsági mozgalomból visszavonulni készülök és erről tavasz 
óta nyíltan beszélek. Negyven esztendős leszek két hónap múlva, ha 
esik, ha fúj, én akkor sem folytatom ezt tovább. A névváltozáson több 
hónapja gondolkozunk, valószínűsítem, hogy majd a "kommunista" szó 
helyett a "szocialista" szó kerül át a szervezet, vagy inkább szer
vezetek nevébe. Itt ti. annak a gondolatiságnak a jegyében, amiről 
POZSGAY Imre is szólt, mi nem egy szervezetben gondolkodunk, minden
képpen tagoltabbá akarjuk tenni az ifjúsági intézményrendszert. A 
KISZben egyébként ma sem az a legnagyobb baj, hogy egy szervezet 
van csupán, hanem az, hogy a párthoz fűződő viszonya idejét múlta. 
Szeretném leszögezni, hogy ifjúsági szerveződés hosszú távon ön
magában nem létezik. Hangsúlyozom,hosszú távon, önmagában. Viszont 
idejétmúltnak, korszerűtlennek tartjuk a közvetlen pártirányítás 
mechanizmusát, amely, ugye,azt jelenti, hogy minden pártszervezet 
közvetlenül döntést hozhat adott vagy alatta működő KISZ-szervezetekre. 
Mi úgy gondoljuk, hogy ennek a viszonynak meg kell változni, a párt 
ifjúsági szervezetének jóval nagyobb mozgástérre, politikai önálló
ságra és nagyobb bátorságra van szüksége azért, hogy adott esetben 
egy-egy pártállásponttal tudjon és merjen vitatkozni. 

(tudósító): - Azt hiszem, ebből a néhány perces összefoglalóból is 
érzékelhető volt ennek a vitának az élessége, izgalma. A Reformpárti 
Esték eseménysorozata ma is folytatódik. 

KRÓNIKA 7 h 

- Mindenkinek kellemes reggelt kívánok, aki most kapcsolódik be 
eseménytelennek éppen nem mondható reggeli műsorunkba. Kondor Katalint 
hallják. — Kornél napján. — Elnézést kérek a náthás hangért, á 
napokban, ha nem is Magyarországon, de a távoli Mongóliában sikerült 
alaposan megfáznom. 
Az időjárásról: Gyökeres változás történik ma időjárásunkban, amelyet 
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egy nyugatról igen gyorsan közelgő erős hidegfront hoz. — Jelenleg 
a Balatontól délre, a Duna-Tisza-közén és a Tiszántúl nagyrészén még 
csak közepesen felhős vagy derült az ég, ezzel szemben az ország 
északi részén sokfelé, így Budapesten is esik az eső, kisebb körzetek
ben heves záporok is előfordulnak. A hőmérséklet 12 ésl7 fok között 
váltakozik az ország területén. - Napközben gyakran lesz borult az 
ég, számottevő napsütés inkább csak délen,délkeleten várható. Eleinte 
továbbra is főként északon lesz sokfelé ismétlődő eső, helyenként 
heves zápor, zivatar, majd a csapadék délre is átterjed. Megélénkül 
a szél, iránya délnyugati, a Dunántúlon később északnyugati lesz. 
A hőmérséklet kora du. általában 15, 20, délen, délkeleten 20, 25 f ^ 
között alakul. Az esti hőmérséklet 12 és 17 fok között várható. 

- Tegnap délután sok-sok száz fiatallal és már csak lélekben fiatallal 
a budapesti műszaki egyetem KISZ-bizottságának szervezésében megkez
dődött a Reformpárti Esték rendezvénysorozata. Főképp azok kedvéért, 
akik tegnapi, igen részletes tudósításainkat nem h állották, követ
kezzék most Márványi Péter összefoglalója: 
- Már du. 4 óra körül gyülekeztek az érdeklődők a műegyetem és a 
rakpart közötti téren, hogy részt végy ének a Reformpárti Esték 
eseménysorozatát indító nagygyűlésen. A program kicsit csúszott, mert 
a szónokok ugyan már a helyszínen voltak, egy ideig azonban még 
várták azt a delegációt, amely a Duna túlpartjáról végül is csak a 
nagygyűlés után érkezett meg és adta át a pesti oldalon zajló Bős- *& 
nagymarosi tüntetés petícióját POZSGAY Imrének. A két demonstráció 
szervezőinek viszont volt egy közös nyilatkozata arról, hogy a ren
dezvények időbeli egybeesése konzultációra késztette a műegyetemis-
táka és a Nagymaros Bizottságot. A nagygyűlésen több ezren hallgatták 
meg ezt a nyilatkozatot, majd HÁMORI Csaba és POZSGAY Imre beszédét. 
A KISZ-KB első titkára elsősorban generációs ügyekről szólt, a kü
lönböző társadalmi csoportok esélyeiről az újraelosztás jövőbeni rend
szerében. Jelezte, hogy a jelen problémáit most már nem lehet tovább 
hárítani a következő generációkra. POZSGAY Imre a demokratikus szo
cializmus nemzetet egységesítő lehetőségét hangsúlyozta. Ilyen program 
elfogadható a nemzeti identitás és lelkiismeret számára, ilyen program 
mellett többségben lesznek azok, akik nem a válság felé akarják te
relni az országot. A nagygyűlés befejeztével két vitaest kezdődött 
a műegyetemen. Az egyik címe ez volt: Út a jogállam felé. Résztvett 
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rajta ANDICS Jenő, BIHARI Mihály és KUKORELLY István. A másik, azt 
hiszem még nagyobb érdeklődéssel kísért vita az egyetem nagy előadó
jában zajlott, egyáltalán nemcsak fiatal részvevőkkai. A címe ez volt: 
Miért tévesztettünk utat? A jelenlévők kérdéseire POZSGAY Imre, 
HÁMORI Csaba, BALOGH Sándor, ÁGH Attila és KÁDÁR Béla válaszolt este 
7-től több órán át. 

(műsorvezető:) - Maradjunk időrendi sorrendben a tegnap esti budapesti 
eseményekben. Késő délutántól estig tartott az a környezetvédelmi 
tüntetés, amely e témában akár politikai mérföldkőnek is tekinthető, 
ui. hazánk történelmének legnagyobb környezetvédelmi tüntetéséről 
szóltak a hírek. Bálint Attila összefoglalóját hallják: 

(tudósító): - Jó húszezer embert vitt tegnap az utcára Budapesten a 
Nagymaros Bizottság és a benne tömörült. 15 csoport, meg 13 más cso
port és szervezet. Délután 5 órakor a Vörösmarty téren gyülekeztek 
a környezetvédők, majd a Kossuth térre vezetett az út, sz ervezett 
rend, fegyelem jellemezte a megmozdulást. Transzparensekkel tiltakoztak 
a nagymarosi erőmű építkezése ellen, annak azonnali leállítását kö
vetelték, "mentsük meg a Dunát!", "több demokráciát!", "népszavazást!" 
jelszavakat lehetett hallani. És jónéhány szónokot, akik egyesületük, 
szervezetük képviseletében emeltek szót a nagymarosi erőmű építkezé
sének leállítása érdekében. Ez volt a fő motívuma annak a petíciónak 
is, amit STRAUB F. Brunónaki, az ET elnökének nyújtottak át. Az érvek 
már bizonyára ismertek Önök előtt, a Duna-Kör közelmúltbeli konfe
renciájáról: a gazdaságosság kérdéseit boncolgatták és a környezet
védelmi hatásokkal foglalkoztak. Az Elnöki Tanács elnöke mintegy 
húsz percees megbeszélést folytatott a tüntetők képviselőivel, majd 
ígéretet tett arra, hogy az átvett petíciót GRÓSZ Károyl miniszter
elnöknek továbbítja, ill. az országgyűlésnek. 

A külföld híreinek élén egy new yorki tudósítást hallanak Bolgár 
Györgytől: 

- A magyar ENSZ-képviselet eljuttatta az ENSZ főtitkárához azt az 
üzenetet, amelyet GRÓSZ Károly miniszterelnök az Emberi jogok egyeteme 
deklarációjáról a múlt héten Milánóban tartott európai szeminárium
hoz intézett. Sőt, azt kérte a főtitkártól, hogy azt hivatalos doku
mentumként ossza szét a delegátusok között a következő ülésszak ter
vezett napirendjéhez kapcsolódva. Az üzenet és annak hivatalos doku-
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mentummá emelése nemcsak azért figyelemreméltó, mert benne a magyar 
kormányfő kinyilvánítja egyetértését a Deklaráció korábban néha 
kényesnek vagy vitathatónak tekintett elveivel, nem is csak azért, 
mert alapvető társadalmi reformokat helyez kilátásba Magyarországon 
és fontos szerepet tulajdonít a pluralizmusnak, hanem azért is, mert 
úgy foglal állást, hogy az emberi jogok tiszteletben tartása nem 
kizárólag az államok belső ügye, ellenben feltétele azállamok harmo
nikus kapcsolatának. Az emberi jogok garantálása természetesen alap
vetően az egyes országok dolga, de annak, ahogyan ezt gyakorolják, 
komoly hatása van az államok kétoldalú viszonyára, egy-egy térség 
helyzetére, sőt a nemzetközi légkörre is. Éppen ezért olyan jogokat 
is szerződésbe kellene foglalni, amelyeket az Emberi jogok deklarác_' jj 
nem tartalmaz, így a népek önrendelkezési jogát, a nemzeti kultúrák 
megőrzésének jogát, valamint a nemzeti kisebbségek jogainak hatékony 
védelmét is. A különböző népek kulturális tradícióinak, történelmi 
emlékeinek, szellemi és anyagi örökségének megőrzése és nem utolsó 
sorban az anyanyelv használatának joga ui. elemi követelmény, hang
súlyozza, konkrét példák említése nélkül,mégis mindenki számára ért
hetően a magyar miniszterelnök üzenete, amelyet az ENSZ főtitkárához 
juttattak el. 

- Mihail Gorbacsov Szibériában kezdett munkalátogatást. Első napját 
moszkvai tudósítónk, Izbéki Gábor foglalja össze: 
- Arra számítunk, hogy Mihail Gorbacsov támogatja újító szándékainkat, 
nyilatkozta a látogatás kapcsán egy krasznojarszki fiatalember, el-^0 
panaszolva, hogy a gyár vezetése n em veszi figyelembe javaslataikat. 
Persze ennél sokkal élesebb viták is várnak az SZKP főtitkárára, 
hiszen ma már nem lehet tovább halogatni Szibéria tényleges gazdasági 
és társadalmi fejlesztését. Ez utóbbin azt értik, hogy nincs értelme 
hatalmas gyárakat építeni, ha az embereknek nincs hol lakni és nincs 
mit enni, a természet pedig tönkremegy. A szibériai látogatás azt 
jelzi egyébként, hogy Mihail Gorbacsov szabadságáról visszatérve a 
sürgető belpolitikai, elsősorban gazdaásgi feladatokra összpontosítja 
figyelmét. Most is arra kérte a krasznojarszkiakat, hogy támogassák 
a persztrojkát. Szibériára óriási szerep vár ebben az átalakulásban, 
hiszen ma a világ gazdaságilag leggyorsabban fejlődő régiójába,"a 
Csendes óceán térségébe Moszkvából Szibérián át vezet az út. Csak 
ehhez, mint a moszkvai lapok írják, a hangzatos és grandiózus tervek 
helyett olyan fejlesztési politika kell, elsősorban az egyéni érdekre 
építve, aminek nemcsak a tervszámok, de az emberek is hasznát látják. 
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További híreink: 

Belfast: hatalmas bombarobbanás volt tegnap este az északír főváros 
központjában. 8 ember megsérült, közülük ketten súlyosan. Sok épület 
megrongálódott és több száz méteres körzetben betörtek az ablakok. 
A pokolgépet a városháza mellett várakozó taxik egyikében rejtették 
el. Néhány perccel a robbanás előtt az ír Köztársasági Hadsereg 
nevű terrorszervezet figyelmeztette az illetékeseket, de az idő nem 
volt elég Belfast központjának teljes kiürítésére. Két héttel korábban 
ugyanitt robbantott bombát az IRA, de akkor senki sem sérült meg, 
tegnap pedig Észak-Írország legmagasabb rangú közképviselőjének házát 
rongálta meg pokolgép és a bent lévők csupán azért menekültek meg, 
mert az összesen négy bombából csak kettő működött. ...közölte, hogy 
azállami hivatalnokok nem hagyják magukat megfélemlíteni az IRA fenye
getéseitől. 

Bejrút: az éjjel kiszabadult az emberrablók fogságából az a nyugatnémet 
üzletember, akit húsz hónappal ezelőtt raboltak el. Rudolf Cordes 
szabadulásának hírét a nyugatnémet külügyminisztérium is megerősítette. 
A férfi nem sokkal éjfél után már Damaszkuszba érkezett. 

Szöul-Budapest: Magyarország és a Kcreai Köztársaság kormánya megálla
podott, hogy állandó képviseletet létesítenek egymás fővárosaiban.Ennek 
időpontjáról később döntenek. A két kormány megegyezett abban is, hogy 
hamarosan tárgyalásokat kezdenek a kétoldalú viszony rendezéséről, 
valamint a diplomáciai kapcsolatok felvételéről. Minderről az illeté
kesek tájékoztatták a Magyar Távirati Irodát. 

London: a brit hatóságok távozásra szólították fel a kubai nagykövetet 
és .... Az indoklásban hangsúlyozták, hogy egy diplomata semmilyen 
körülmények között nem használhat fegyvert. Pontos információk nincsene 
arról, hogy mi történt, de szemtanuk szerint a kubai nagykövetség munka 
társa ...öt pisztolylövést adott le egy őt követő gépkocsira. Senki 
sem sérült meg. A kubai nagykövet kiutasítása miatt a brit munkáspárt 
szóvivője azonnali találkozót kért a külügyi államminisztertől. 

- -- A legtöbben már szinte lélegzet visszafojtva várjuk a szöuli 
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olimpia nyitányát. Sportriportereink már a helyszínen tartózkodnak, 
köztük Szepesi György is, akinek most érkezett tudósítását hall
hatják: 
(Szepesi:) - Úgy láttam, hogy Jüan Samaranch,a NOB elnöke elégedetten 
lépett ki az ülésteremből ma délben, szöuli idő szerint, amikor 
a szünetre került sor a 94. ülésszakon. Schmidt Pál, a NOB magyar 
tagja ugyanezt tapasztalta-e? 
- Egyelőre az elégedettségre minden oka meg lehet az elnöknek, hiszen 
az eddig lezajlott bizottsági beszámolók mind pozitívak voltak. 
(A NOB üléseinek témái a következő napokban) 
- Pali, köszönöm az interjót és további jó munkát! 

7 h 15 
(műsorvezető:) - Az elmúlt szombaton hétezer-egynéhány kilométerre 
innen, a metszően hideg, ám ragyogó napsütéses reggelben,a tenger
színt felett 1700 méterre elhangzott a magyar bányászhimnusz. Mongol 
és magyar bányászok hallgatták, no és meghívottaik. A rendkívül nagy 
létszámú társaság azt ünnepelte,hogy Mongólia földjén megnyílt egy 
magyar wolframbánya. Pontosabban megnyitottuk a magyar wolfram- és 
ércbányát és dúsítót. Ugye, abban megegyezhetünk, hogy az eset elég 
különös. Szőke Andrást, a Wolfram Művek Ércbányászati Fővállalkozó 
közös vállalat igazgatóját a helyszínen kértem egy kis beszélgetésre: 
(Szőke:) - 1981-ben indult ez az egész dolog, akkor még úgy indult*^ 
hogy magyar hitellel elkészül a beruházás és a mongol fél törleszt 
dúsítmánnyal. Utána 82-ben a kormányközi bizottsági ülésen azt mondták 
hogy erejük nekik erre nem nagyon van, de fölkínálják termékrészesedés 
fejében, magyarul koncesszióért, hogy ideadja a területet és a termék
nek X %-át megkapja ennek fejében - a dúsítmánynak, tehát a dúsít-
mánynak -
- Tehát az itt kibányászott wolframrak -
- igen -
- hány százalékát? 
- 12,5 %-át. 
- A többi a magyaroké. 
- A többi a mienk. Teljesen magyar erővel és eszközökkel valósult 
meg a beruházás, a 87,5 %-kal azt kezdünk, amit akarunk, az a mienk. 
Addig szól, ameddig a készletek tartanak, ez kb. nyolc év. 
- Én annyit tudtam csak a wolframról, hogy az izzószálakba használják, 
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ezt, azt hiszem, az iskolában is tanítják. De hogy egyébként miért 
érdekes fém ez nekünk? 
- Még olyan területek vannak,hogy kohászat, kohászati ötvözőanyag, 
elektrotechnikában használatos, ill. stratégiai cikk, mivel az olvadás 
pontja ennek a fémnek 3000 C fok körrüli, tehát olyan ötvözőket, ami 
a rakétatechnikában alkalmazható. 
- Aha. Na most akkoi" visszatérve er:re az üzletre, ugye létesült 
egy olyan szerződés 84-ben, hogy el lehet kezdeni a bányanyitást. 
Mit jelent egy bányát megnyitni magyar embereknek Mongóliában? 
- Hát magyar embereknek bányát megnyitni nem nagy gond, mert a bányá
szat igen nagy múltra tekint Magyarországon vissza, sőt sok területen 
úttörők voltunk az ércbányászat területén is, ez így nem gond. De 
itt, hétezer-egynéhányszáz kilométerre gondot jelentettek azok a 
körülmények, amibe belekerültünk. 
- Éspedig? 
- Hát ez az, hogy zöldmezőre jöttünk ki. 
- Ami annyit jelent, hogy távol szinte minden infrastruktúrától, 
távol a fővárostól, egy teljesen szűzföldre. 
- Körülbelül. Tkp. néhány mongol sátorban,jurtában kezdtük el a munkát 
- Út nélkül . 
- Minden nélkül, agregátorokkal, akkor építettük ki a villamos veze
tékeket, fűtést bele, gyakorlatilag -13-15 fokos hidegek voltak még, 
áprilisban jöttünk ki, 86-ban és hát onnan indultunk el. 
- Hogy s mint boldogulunk mi ezzel a bizonyos wolframmal? Magyarán 
mi jó nekünk abban, hogy itt megnyitunk egy ilyen jellegű bányát? 
- A magyar kohászat visszaépítése sajnos, vagy hogy nevezzem, a 
kormányegyezmény után történt. Azután indult el tkp. a drasztikus 
leépítése a kohászatnak, aki vevő lett volna az egészben. 
- Aha, mert, ugye, ötvözőanyag. 
- Úgy van. Nem kell ettől egyáltalán kétségbe esni a piacoldalról, 
mert a Salgótarjáni Ötvözetgyár és azEgyesült Izzó kb. a termék felére 
jelentett be vásárlási igényt. Most folyik tkp. a piackutatás. Tkp. 
elég sok nyugati ajánlat is van. 
- És kinek fogják akkor fölkínálni najd, a nyugati cégeknek? 
- Aki legtöbbet fizet. 
- ez eddig stimmel, de én, ha jól emlékszem, nem is olyan túl regen 
azt olvastam, hogy a világpiaci ára ennek a fémnek és még jónéhány 
másnak is meglehetősen régen úgymond lent van. 
- Igen, elég sokat esett ennek az ára. Ezt elsősorban a kínaiak moti
válják -
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- Merthogy ott sok wolfram van -
- És olcsó a munkaerő és olcsó a termelési költség, árakat le tudnak 
törni. A világpiaci árnak ez a csökkenése nem keserít azért annyire el 
bennünket, mert ahogy a világpiaci ár csökken, szerény véleményem 
szerint, úgy emelkedik a dollár kitermelési mutató. Ez még Magyarország 
számára mindig rentábilis lehet. 
- Tehát hogyha én ezt lefordítom nagyon egyszerűen a közgazdaságtanhoz 
nem értők számára, akkor ez azt jelenti, hog ymi itt próbáljuk ezt 
a wolframot itt Mongóliában olcsón kitermelni és miután ezért dollárt 
kapunk a világpiacon, a jelentős világpiaci áringadozások ellenére 
is létre jöhetnek olyan szituációk, amikor talán rövid távon is, de 
hosszú távon feltétlenül megéri ezt eladni és piacra dobni. -
- Rentábilis, annál is inkább, mert pillanatnyilag svájci frank relá
cióban vásároljuk Magyarország számára. 

- És még hátra vannak bányász hallgatóink, nekik mondom elsősorban, 
hogy már tárgyalnak bővítési lehetőségek, merthogy a magyaroknak át
adott területen más fémek is találhatók és a tárgyalások sikere esetén 
más magyar bányák is nyílhatnak, munkaalkalmakkal. 

LAPSZEMLE 5 h 33 

Németh Miklós Attila válogatása 

Természetesen a lapok is részletesen beszámolnak a tegnapi budapesti 
eseményekről, de minthogy ezt magunk is , ma is többször megtesszük, 
lapszemlénk erről nem szól. 

Ma tanui lehetünk annak, hogy társadalmunk a mesterségesen kialakított 
egységből egy termesze tes pluralitás felé halad. Ennek bizonyítékai 
az alulról szerveződő, a fejlődés érdekében létrejövő szakszervezetek, 
egyesületek és más szervezetek. Ez korunk követelménye, melynek meg 
akarnak felelni a tudományos élet dolgozói is, mondta a tudományos 
dolgozók szakszervezetének szóvivője. A mára már közel nyolcezer 
tagot sz ámláló TUDOSZ vezetőivel a NÉPSZAVA újságírója készített 
interjút Önállóan, szövetségben címmel. 
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A NÉPSZABADSÁG szerkesztőségébe látogatott tegnap GRÓSZ Károly, az 
MSZMP főtitkára. A párt lapjáról elmondta, hogy az csak úgy felelhet 
meg a mai követelményeknek, ha világosan és egyértelműen a szocializ
mus mellett álló kommunista és nem kommunista tömegek lapja akar lenni. 

A minisztertanács lapja az államigazgatási főiskola főigazgatójával, 
Kelé men Ferenccel beszélgetett a tanévnyitó kapcsán. A válaszokból 
kiderül, hogy a majdani tanácsi vezetőktől egy demokratikus és bürokrá
ciamentes közigazgatás kialakítását várja a főigazgató. Olyan tisztség
viselőkké kell válniok, akik tiszteletben tartják az egyes ember, az 
állampolgár jogait és ezek érvényesülését segítik elő. A MAGYAR HÍRLAP-
ban köült írás címe: Amiről tehetnek és amiről nem. 

Valamennyi napilapunk beszámol hazánk történelmének legnagyobb kör
nyezetvédelmi tüntetéséről, amely , mint azt önök már tudják, tegnap 
a késő délutániés az esti órákban zajlott Budapesten. A tudósításon 
túl a MAGYAR NEMZET közli annak apetíciónak a részletes szövegét is, 
melyet a tüntetés szervezői STRAUB F. Brúnónak, az ET elnökének 
adtak át a parlament épületében. 

A napokban tartotta 52. kongresszusát a világ íróinak legtekintélyesebb 
szervezete, a nemzetközi PEN-Klub. A MA GYÁR NEMZET a szöuli közgyű
lésen résztvett magyar tagoknak tett fel kérdéseket és közli annak 
a határozatnak a szövegét, amely a világ íróinak a romániai falu
rombolással kapcsolatos állásfoglalását tartalmazza. 

Hosszú szünet után javuló kapcsolatok címmel MIKLÓS Imre államtitkár 
izraei útjáról nyilatkozott a MAGYAR HÍRLAP munkatársának. Ebből a 
többi között kiderül, hogy elvi egyetértés született arról, hogy 
izraeli vallásügyi delegáció utazzon hazánkba és felmérést, tanulmányt 
készítsen valamennyi zsidó történelmi műemlékről. 

Az árdrágítók feketelistáját közli a NÉPSZAVA. Eszerint a tejdrágí
tásért elitélt 15 napi elzárást kapott, kétezer korona büntetés mellett 
Riedl Ferenc tejnagykereskedő. A pénznemből biztosan kitalálták, hogy 
a hír nem mai keletű. A Tolnai Világlapja 1917-es évfolyamából Került 
a szakszervezetek mai lapjába. A hosszú lista majdnem minden élelmi
szeripari terméket érint és azzal a szándékkal került a Vevők fóruma
ként jegyzett oldalra, hogy talán meg kellene próbálni nyilvánosságra 
hozni a mai árdrágítók listáját is. 
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7 h 30 
(műsorvezető:) - Még mindig Mongóliában maradunk, ahol múlt szombaton 
megnyitottak egy wolframbányát. Magam is a helyszínen voltam. Ahogy 
ez ilyenkor lenni szokott, márcsak a bányásznap miatt is, a jól vég
zett munkáért többen kaptak kitüntetéseket. A legnagyobb tapsot a 
kollégáktól Bartos Gerzson főszakács kapta, őt hallják. 
( Jól esett és nem várt volt a kitüntetés. Tábori élet ez. A konyha 
a táborban egy központ. 120 magyarra főznek és 50 mongolra. Azért is 
hozták ki őket ide, mert a magyarok nem ismerték a mongol konyhát, ki
csit távol is áll tőlük. A nomád állattenyésztés semmilyen fűszer
növényt nem ad a mongolok kezébe, az állatokat tartják, az adja a húst, 
a tejet, a tejból a túrót, sajtot, nagyon nomád körülmények között k ' • 
szítik ezt el, mert itt nincsen semmi. Az elzártság más szokásokat ala
kított ki mongolokban, am agyarok ezért is kicsit idegenkednek a mongol 
ételekkel, már a higiéniával kezdődik a dolog, meg hogy a birkahúst 
faggyúsan szeretik itt. Bartos szakács úgy került ide, hogy Magyaror
szágon megismerkedett egy mongol lánnyal, aki most a felesége, ott 
tanult a künnyűipari műszaki főiskolán, ruhaszak. on. A szakács elmond 
ja, kijött ide, hogy újra találkozzanak, sikerült megházasodnia és 
egyben ezt a munkahelyet megismerni. Mondták neki, fiatal, de azért 
kipróbálják. Régi munkahelyéről, a Budai Várban lévő régi Országház
vendéglőből kilépett és belépett ebbe a vállalatba, visszajött ide 
és nem bánta meg. Két és fél éve van itt. A levegő rendkívül tiszta, 
szinte baktériummentes. Vannak itt fóliasátrak, mert a magyarok pró
báltak magukon segíteni, egy évvel azután, hogy megjöttek, kezdtek 90 
próbálkozni, előbb zöldhagymával, fokhagymával, de most már fejes
saláta, uborka, paradicsom, paprika van itt, ez nagy segítség. A 
mongolok meg csak ámulnak, hogy miket lehet csinálni és van már rá 
példa, hogy ők is megpróbálták. Itt maximálisan magyar ételeket kell 
főznie, a bányászfiúk kemények. Itt elosztás van, tehát itt a vendég 
után nem futkorásznak, hanem a vevőnek kell nagyon törnie magát, hogy 
kaphasson valamit. Nehéz a beszerzés. Nyújtani ellenszolgáltatásokat, 
itt a pénz, az nagyon kevés. Magyarországon is megvan ez, de itt sokkal 
inkább kiütközik. Barát nélkül, ismerős nélkül, protekció nélkül szinte 
semmit nem lehet elérni. Két évvel ezelőtt itt is behozták az alkohol
tilalmat, a SzU-ból átvéve, dehát a nép mindenhol szereti magát Vidí
tani, ünnepeket rendezni magának itallal. Az a szerencséjük és kivé
teles helyzetük, hogy magyar boltban tudnak vásárolni italt és ez 
olyan fegyvert ad a kezükbe, amivel korlátlanul tudnak megszerezni 
hiánycikkeket. ) 
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Bánkúti Gábor lemezeket ajánl figyeLmünkbe. 
- Tizenegyedszer rendezik meg most péntektől hazánkban a hanglemez
heteket. — Az idén fenyegetett a veszély, hogy ahogy szokásos, ilyen
kor olcsóbban lehessen hozzájutni a lemezekhez, de végül a pénzügy
minisztérium lehetővé tette, hogy mégis meg tudják adni okt.l-ig, 
a zene világnapjáig a szokásos 30 forintos kedvezményt lemezenként. 
Nem sorolok listákat, mi jelenik meg, csak két nagyon kedves lemezem
ből adok ízelítőt. Az egyiken a kortárs költő, a Kolozsvárt élő 
Kányádi Sándor mondja verseit, a másikon , a Tündérkert címet viselőn 
erdélyi székely és román balladákat, táncokat hallhatunk. 

7 h 46 
- A tegnapi környezetvédelmi tüntetésen, melyen, mint tudják, 
Bős-Nagymaros építése ellen tiltakoztak, megfogalmazódott egy petíció 
is, melyet POZSGAY Imréhez is eljuthattak. Őt a műegyetemisták nagy
gyűlésen kereste fel a tüntetők küldöttsége. Havas Henrik a petíció 
átvétele utáni percben kérdezte az államminisztert. (Megismétlik 
a tegnapi Esti Magazinban elhangzott interjút, 1. 749.o.) 

(műsorvezető:) - A tüntetők a petíciót STRAUB F . Brúnónak is átadták. 
Őt a Duna-védők Köre kereste föl. Bálint Attila összeállítása három 
és fél percben idézi fel az eredetileg tíz perces beszélgetést. 
- Elnök úr, köszönjük, hogy fogadott bennünket és ezt az alkalmat 
szeretnénk kihasználni arra, hogy átnyújtsunk önnek egy olyan petí
ciót, amelyet közösen fogalmaztunk. (Ism. 1. 764.o.) 

(műsorvezető:) - Időhiány miatt néhány megígért, beharangozott ripor
tunk ma reggel nem hangozhatott el, hisz ma az élet közbeszólt, 
mindenképpen vissza szerettük volna idézni a belpolitikai eseményeket 
azok kedvéért, akik valamilyenok miatt nem tudhattak, hallhattak róluk 

Elköszön a munkatársak nevében Kondor Katalin. 
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KOSSUTH-adó 

HÍREK 8 h 

Budapesten több ezer fiatal vett részt azon a nagygyűlésen, amelyen 
megkezdődött a Reformpárti Esték egy hetes programsorozata. HÁMORI 
Csaba, a pol.biz. tagja, a KISZ KB-ának első titkára beszédében hang
súlyozta, hogy átfogó reformokat kell végrehajtani a párt vezetésével, 
de ehhez a pártnak is át kell alakulnia. Mintegy húszezren vettek részt 
azon a budapesti tiltakozó tüntetésen, amelyet a Bős-Nagymaros-i 
vízlépcsőrendszer építése ellen szerveztek tegnap. A felvonulók kül
döttsége petíciót adott át a Parlamentben és STRAUB F. Brúnó állam
fő megígérte, hogy továbbítják a követeléseket a törvényhozásnak és 
a kormánynak. 

New Yorkban a magyar ENSZ-képviselet hivatalos üzenet formájában jut
tatta el Perez de Cuellarnak azt a levelet, amelyet GRÓSZ Károly a 
múlt héten írt az emberi jogokkal kapcsolatbani milánói szimpóziumnak. 
Arra kérték az ENSZ főtitkárát, hogy a dokumentumot osszák szét az 
ENSZ közgyűlés következő ülésszakán. A részletekről Bolgár György 
küldött tudósítást. (Ismétlés) 

Mihail Gorbacsov krasznojarszki látogatásának második napján a város 
egyik legnagyobb ipari üzemét kereste fel. Tegnapi programjáról 
moszkvai tudósítónk, Izbéki Gábor számol be. (Ismétlés) 

Washingtonban kezd megbeszéléseket a NATO új főtitkára. Manfréd 
Wörner ebben a minőségében először látogat az amerikai fővárosba, 
ahol korábban az NSZK védelmi minisztereként többször járt már.Egy 
amerikai kormánytisztviselő elmondta, hogy a mostani tárgyalásokon 
nemcsak a NATO katonai és politikai együttműködéséről lesz szó, 
hanem behatóan akarnak foglalkozni a hagyományos fegyverek, fegy
veres erők csökkentéséről szóló tervekkel. Erről még az idén meg 
lehetne kezdeni a tárgyalásokat, ha sikerül megfelelően befejezni 
a bécsi utótalálkozót. Éppen ezért fontos, hogy a NATO tagállamok 
egyeztessék álláspontjukat az ügyben, mondta az amerikai illeté'kes. 

- o -
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KOSSUTH_adó 5 h 40 

FALURÁDIÓ 

A szerkesztő Lakatos Pál. 

- Az aszály sajnos az idén sem kímélte a magyar mezőgazdaságot.Egyes 
becslések szerint a szárazság miatti kár tíz milliárd forint. Berta 
Béla egy megye, Bács-Kiskun helyzetével foglalkozik interjújában: 

- A kiskunsági tsz-szövetség főmunkatársa, Mag ? József egy tanulmányt 
készített az aszály jelenségről és az aszálykárról. Először is azt 
állapítja meg, hogy időszakonként és térségenként nem egyformán sújtott, 
a vidékeket az aszály. 
- Ebben az évben egyértelműen meg lehetett figyelni, hogy a korábban 
Izsák, Kecskemét környéki aszályos zóna áttolódott Kiskunhalas környé
kére. Ez 1986-tól követhető. Ebben az évben a kiskunhalasi tavaszi, ill 
az egész nyári időszak aszálya már meghaladta a korábbi években ta
pasztalt Kecskemét, Izsák környéki aszályzónát is. Nagy gondotjelent 
a térségben, mert a Homokhátság teljes területén a júliusban kezdődő 
forró napok sz áma borzasztó sok, az ötven éves átlagot is meghaladja, 
talajaszály van, 2-3-4 méterrel süllyedt a Homokhátság alatt a talaj
víz, így az alsó rétegekből kapilláris vizet a növény már nem kap. 
- Szóba került Kiskunhalas térsége. Vár. ? Miklós, a kiskunhalasi 
Vörös Október tsz főágazatvezetője hogyan értékeli azt, amit Mag 
József elmondott? 
- Rendkívül gyenge eredményeket értünk el kukoricából. Gazdaságunk úgy 
határozott,hogy ezt a növényt a vetésszerkezetből ki is vesszük és 
helyette igyekeztünk napraforgót behozni, mint jóval szárazságtűrőbb 
növényt, de úgy néz ki, hogy az egész vetésszerkezetünket az elkövet
kező időben alá kell rendelnünk az időjárásnak. Olyan kultúrákat, mint 
az őszi árpa kell előtérbe venni, másképp nem tudjuk elképzelni, hogy 
a növénytermesztési ágazatunk gazdaságos legyen. A növénytermesztés 
e'redménye tavaly még 12 mio Ft volt, az idén, ugy néz ki, hog ynull-
szaldós lesz, nem lesz rajta semmi nyereség. Ehhez kapcsolódik az 
állattenyésztés eredményének a csökkenése is, mert a takarmányte^rmesz-
tés gazdaságossága is leromlik, főképp a lucerna, a gyep, a széna 
önköltsége nagyon megnő. A lucerna önköltsége pl. 160 Ft-ról 280 Ft-ra 
felmegy, igy már a meglévő állatállományunkat, a juhászatot is súlyosai
ban éri a takarmányköltségek növekedése. 
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- Termékszerkezet-átalakításra van tehát szükség, nemcsak Bácsban, 
az ors2ág más megyéiben is. Emellett árszerkezet-váltás is bekövetkezik. 
Az állami támogatás tervezett csökkenése szükségszerűvé is teszi ezt. 
Bővebbet Zala Simon Tibor és REDNÁGEL Jenő MÉM-miniszterhelyettes 
beszélgetéséből: 

(tudósitó): - Jövő évben csökkennek a mezőgazdasági termeléshez adott 
állami támogatások tíz milliárd forinttal. E2 a sz ám nagynak hangzik. 
(Rednágel:) - A közgazdasági tisztánlátást ágazataink területén is 
meg kell teremteni és ezeket az árjellegű támogatásokat, ha nem is 
egy évben az egészet, 89-ben, de két év alatt vagy két és fél év 
alatt meg kell szüntetni. A mezőgazdasági ágazatnak is az az érdeke 
hogy a tényleges ráfordításokat az ár tükrözze, a piaci értékítélet 
függvényében. A mezőgazdasági, élelmiszeripari termékek fogyasztói 
ára a liberalizálás hatására nem fognak jelentősen emelkedni, de 
a támogatás leépítés miatt természetesen. 
- Előfordulhat viszont ilyenkor az, hogy ha a fogyasztói árak emelked
nek, hogy csökken a fogyasztás. És ez is visszahat esetleg a termelésre 
- Mindenképpen. Bár,a baromfi vertikum 88. jan.1-től teljesen szabad
áras lett, elég jelentős input ? költségek, ...költségek merültek fel, 
ennek ellenére a baromfi szekció 88-ban nem emelte a baromfi árát. 
Nyeresége csökkent, pontosan azért, hogy a fogyasztás ne essen vissza 
egy esetleges áremelkedéssel, mert még mindig jobb, ha volumene nagyobb 
kisebb nyereséggel, mintha a fogyasztás jelentősen visszaesik és ezért 
a termelést korlátozni kell, tehát én úgy gondolom, hogy ezt is ^ . 
mérlegelni fogják a termelők, feldolgozók. Például a tejnél 2 Ft 90 f 
árkiegészítés van és 6 Ft körüli alapár. Az üzemek úgy számolnak, hogy 
6 Ft az ár és ez alapján hogyan alakul a jövedelmezőség és hát a 
2,90 támogatás csak úgy megjelenik az üzemi általános bevételeknél, 
szóval azzal már nem egyértelműen árbevételként számolnak, tehát 
ilyen szempontból is sokkal előnyösebbnek tartom, hogy az egy egységes 
ár lesz és nem árkiegészítés, hanem valóban árbevételként jelenik meg. 
A tejnél úgy gondoljuk, hogy az árkiegészítést meg kell szüntetni és 
ennek nagyobb részét 1989-ben. Ezzel párhuzamosan megszűnik a kis
üzemi tehéntámogatás, ami négy-, ill. hatezer forint tehenenként, 
de a kistermelő, aki eddig árkiegészítésben nemr észesült, most' 
az árkiegészítést természetesen árként megkapja. Tehát egy 2 forintos 
áremelés, ha most 2 forintot lépünk meg, az nyilván kedvezőbb pozí
ciót teremt a kistermelői tehéntartás számára, mint az eddigi támo
gatás . 
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- Csak másféleképpen kapja meg. 
- És egy négyezer literes hozamot feltételezve ez nyolcezer forint. 

Maradjunk még a tejnél. Tegnap kezdődött meg Budapesten a Nemzetközi 
Tejgazdasági Szövetség 72. ülésszaka. Veres Tibor a nyitó napon 
VENDÉG Ferencet, a Tejipari Tröszt vezérigazgatóját kereste meg: 
- Mindenki el van fogva a saját tejének az elhelyezésével és éppen 
ezért nagyon szigorú feltételeket szabnak ahhoz, hogy egy tejgazdaság
ból milyen feltételekkel és hova lehet exportra szállítani. Van 
egy kellemetlen helyzet, mert hiszen nem fogadják a fejlett országokban 
megfelelő mértékben a tejtermékeket. 
- Ez bennünket hogyan érint? 
- Bennünket tkp. nem érint érdemlegesen, nagy hátránnyal, mert nekünk 
kialakult egy nemzetközi kapcsolatunk. 23 országban van kb. 34 vevőnk 
és ezzel a vevőgarnitúrával, hogy igy fejezzem ki magamat, mi a tej
feleslegeinket le tudjuk fedezni. 
- Ez egyben garancia arra, hogy ugye a magyar termelőktől mindig meg 
tudják vásárolni a tejet? 
- Ezt tartom a legfontosabb eddigi döntésnek, hogy a tejnek továbbra 
is megmarad a hatósági felvásárlási ára, ami egy: biztonságot teremt 
a termelőknek, másrészt pedig felvásárlási kötelez ettséget ró az ipar
ra. A tejtermelők1 tehát, legyenek nagy gazdaságok vagy kistermelők, 
nem kell tartaniok attól, hogy jövő esztendőben a tejértékesítési 
szempontok ... 

- A tejtermelők tehát nyugodtak lehetnek, hallottuk a vezérigazgatótól. 
Nem mondható el ugyanez az almásokról. Tavaly növekvő termelési árak 
mellett 50 fillérrel csökkentették átlagban az alma kilónkénti fel
vásárlási árát. Akkor többször is helyt adtunk a szabolcsiak panaszának. 
Lett is foganatja. Mondom mindezt idézőjelben,hiszen az idén, amikor 
egy kg alma termelési költsége 1987-hez viszonyítva 70 fillérrel nőtt, 
az átlag felvásárlási ár , szintén kilónként, ismét csökkent, 70 
fillérrel. Iklódi Lászlót, az Alma-Társaság elnökét hallják: 
- A fő problémát én abban látom, hogy már az idén úgy kezdődik a* szünet 
hogy megint az árcsökkenéssel kell foglalkozni. A gondot abban látom, 
hogy ha megoldást talál is a kormányzati szerv, mindig későn talál, 
mindig utólag talál. Ma már szó sincs arról, hogy egyáltalán segítenek 
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rajtunk. Dehát az ágazat most már nem tudja elviselni ezt a bizonyos 
70 filléres árcsökkentést plusz kb. ugyanilyen összegnek tehető ki 
az, ami a költségráfordításban 88-ban rárakódott a termelési költségek
re. 
- Tehát akkor tkp., hogyha 70 fillérrel csökken a felvásárlási ár, 
70 fillérrel növekedett a termelési költség, az már 1 Ft 40 mínusz 
a termelőnek. 
- így van és itt az a félő, hogy a kistermelők, a háztáji kisegítő 
gazdaságok hamar a baltához és a fűrészhez fognak nyúlni, mert így 
már nem lesz gazdaságos az alma termesztése. 
- Volt már erre példa 1983-84 tájékán. Nodehát nem véletlen, hogy ön 
a kistermelőket említi, hiszen itt Szabolcs-Szatmár megyében az alma 
termelők 98 %-a kistermelő és országosan ez az arány 40 %. 
- Meg kell mondjam,hogy ez több százezer embert fog érinteni, több 
százezer ember fog gondolkozni, dönteni afelett, hogy meghagyja-e 
a meglévő almafáját vagy kivágja. Nagyon sajnálni lehetne, hisz ren
geteg érték fekszik ezekben. 
- A tendencia mit mutat? Mert hiszen említettem az előbb 1983-84-et, 
amikor a legnagyobb mértékű volt az almafák kivágása Magyarországon. 
Akkor mennyit vágtak ki? 
- Több ezer hektárra tehető volt,nagyüzem és kisüzem egyaránt, amit 
kivágtak. Ma ez, biztos víagyok benne, hogy nem fog ott megállni, 
ha ez az ár marad meg. 
- Önök már próbálkoztak az idén tavasszal, levelezgetésekbe kezdtek. 
- írtunk mi, kérem szépen, a MÉM-nak, írtunk a kereskedelmi minisz-i^ 
tériumnak, írtunk a pénzügyminisztériumnak. Volt, ahonnét választ is 
kaptunk, volt, ahonnét olyan választ kaptunk, hogy nem áll módjukban 
segíteni, volt, ahonnét még választ sem kaptunk. 
- Most megint levelet írtak. A magyar népköztársaság miniszterelnöének, 
GRÓSZ Károlynak címezték. 
- Szeretnénk, ha ő tudna arról, ami történik ebben az almaágazatban, 
hisz egy évtizede már az almaár változatlan, az nem emelkedik, de 
aköltségek, mindenki tudja, hogy mindennek az ára emelkedik. Az alma 
ára viszont marad. Ezért írtunk a kormány elnökének, kérve a segít
séget abban, hogy értsenek meg bennünket, nyújtsanak támogatást, ne 
hagyják, hogy az itt élő emberek, a lakosság, akinek megélhetősé'gi, 
foglalkoztatási gondja lesz,hogyha nem ezzel az ágazattal fog foglal
kozni, nem az almaágazatban fogja a kenyerét megkeresni. 
- Hiszen máshol nemigen talál munkát. Pont Szabolcs-Szatmár megye 
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KOSSUTH-adó 

HÍREK 10 h 

A magyar ENSZ-képviselet hivatalos üzenetként juttatta el Perez de 
Cuellarnak azt a levelet, amelyet GRÓSZ KÁroly a múlt héten írt az 
emberi jogokkal kapcsolatban egy milánói szimpóziumnak. Arra kérték 
az ENSZ főtitkárát, hogy a közgyűlés nemsokára kezdődő ülésszakán 
osszák szét a dokumentumot. A részletekről hallgassák meg Bolgár 
Györgyöt. (Ismétlés) 

Shamir izraeli kormányfő a következő napokban magánlátogatást kezd 
Budapesten. Ezt közölte ma a külügyminisztérium szóvivője. KOMORÓCZKY 
István egyebek között beszélt arról is,hogy Magyarország és Dél-Korea 
állandó képviseleteket létesít Budapesten, 111. Szöulban. Hangsúlyoz
ta, a két ország kormányai felismerték kapcsolataik normalizálásának 
szükségességét és elhatározták, hogy szilárd alapokra helyezik gazda
sági, kereskedelmi, pénzügyi, kulturális, sport-, valamint konzuli 
kapcsolataikat. 

A belfasti merényletek miatt azészakír ügyek minisztere sürgős tanács
kozásra ült össze a tartományi rendőrfőnökökkel. Tonking? úgy nyilat
kozott, hogy az IRA északír terrorszervezet megpróbálja aláásni a 
civilizált létforma minden lehetőségét. A brit kormányt mindenek előtt 
az aggasztja, hogy az IRA tegnap az északír tartományi köztisztviselőik 
főnöke ellen kísérelt meg merényletet. Thatcher miniszterelnök azt 
mondta, hogy ezzel új dimenzióba került az IRA terror-hadjárata. A 
köztisztviselő házában végrehajtott robbantás után a terroristák egy 
bevásárló-negyedben is működésbe hoztak egy pokolgépet. Emiatt nyolcan 
megsérültek, közülük ketten súlyosan. 

A lengyel szövetséges pártok és a népfront veszélyekre hívta fel a 
figyelmet a közelgő, un. kerekasztal-beszélgetéssel kapcsolatban, 
amelyen különböző társadalmi csoportok, köztük a betiltott Szolidari
tás vesz majd részt. A három szövetséges párt közös tanácskozáson 
adott hangot nyugtalanságának amiatt, hogy bizonyos társadalmi csopor
tok akadályozzák a párbeszéd kialakulását. A PRON végrehajtó bizottsága 
szintén tegnap nyilvánította ki, hogy némelyek saját érdekeiket akarják 
majd érvényesíteni a tanácskozáson. Neveket nem említettek, de nyil
vánvaló, hogy mind a lengyel pártok,m ind pedig a népfront a volt 
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Szolidaritás szakszervezettől tartanak. Lech Walesa és tanácsadói 
ui. külföldi sajtóorgánumoknak nyilatkoztak arról, hogy ha nem tudják 
érvényesíteni platformjukat, akkor a sztrájkoktól sem riadnak vissza. 

- o -

PETŐFI-adó 

HÍREK 11 h 

A magyar kormány azt javasolja az ENSZ-nek, hogy a nemzeti kisebbségek 
védelmét és a nemzeti kultúrák megőrzésének jogait is foglalják 
nemzetközi szerződésbe. Ui. az Emberi jogok deklarációja ezeket a 
jogokat külön nem rögzíti. Mindezt GRÓSZ Károly levele tartalmazza, 
amelyet a magyar kormányfő a múlt héten küldött a milánói emberi jo
gok szimpóziumának részvevőihez. A magyar ENSZ képviselet most hiva
talos üzenetként eljuttatta Perez de Cuellarnaka levelet, kérve a 
világszervezet főtitkárát, hogy a közgyűlés nemsokára kezdődő ülés
szakán osszák szét a dokumentumot. 

Shamír izraeli kormányfő a következő napokban magánlátogatást kezd 
Budapesten. Ezt közölte ma a külügyminisztérium szóvivője.—(Ism.) 

Az EGy.Államok, az NSZK, Nagybritannia és Japán felkérte az ENSZ 
főtitkárát, a világszervezet vizsgálja ki, valóban használt-e vegyi 
fegyvert a kurdok elleni harcokban. A négy ország nagykövetei New 
Yorkban.... 

A brit kormány kiutasította az országból a kubai nagykövetet és egyik 
munkatársát.Mindketten 24 órát kaptaka távozásra. A döntés előzménye, 
hogy a londoni rendőrség rövid időre őrizetbe vette a nagykövet munka
társát, mert a háza előtt több lövést adott le egy őt követő gépkocsir. 
Az incidensben senki sem sérült meg, de a brit külügyminisztérium meg
engedhetetlennek tartotta a fegyverhasználatot. A kubai nagykövetség 
azzal védekezett, hogy a diplomata állítólag veszélyben volt... 
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KOSSUTH - adó ( 1988.szept.12-i adás! ) 

NYÍLT SZÍN 19.15 h 
-Szerkesztő-műsorvezető: Feuer András. 

Jó estét kívánok. Ma a NYÍLT SZÍN-ben egy látszólag csak az újság
írókat érintő, belső ügyről lesz szó, ami azonban - felteszem -
mégis sokakat érdekel. A sajtóról vitázunk. Meddig terjed a nyil
vánosság határa? Mi az, amit az elmúlt hónapok valóságfeltáró újság
cikkeiből, televízió és rádióriportjaiból megtudhattunk a számunkra 
eddig tiltott zóna titkaiból és mi az, ami még most is rejtve mar" 

W és meddig marad rejtve? Miért akar külön szakszervezetet magának 
az újságíró szakma és miért akarnak új szakmai szövetséget a kolle
gák? A sajtó csak eszköz, de kinek a kezében? - a hatlaom szolgála
tában, a tömegek irányítása végett, vagy az emberek, a tömegek érde
keit képviselve a hatalom konrtolljaként? Képes-e a megújulásra a 
jelenlegi MUOSz, teljes nevén a Magyar Újságírók Orzságos Szövetsége 
vagy az egész szervezetet alapjaiig le kell bontami és új emberek 
segítségével, teljesen újat építeni helyette? - A következő szűk 
fél óra vitájából ezekre a kérdésekre remélünk választ kapni kolle
gámmal, a vitát vezető Vicsek Ferenccel. 

- Évek óta beszélgetünk a nyilvánosság szükségesséréől, a nyilvános
ság megújításának magyarorzsági lehetőségeiről, miközben formálisai 
azt hiszem, hogy nem történt semmi. Az újságíró szervezetek - tekint
hetjük ezek között a MUOSz-t és az Újságírók Szaksezrvezetét is -
formailag, intézményeiben, sőt az intézményeken belül azokban az 
emberekben, akik vezetik ezeket a szervezeteket, nem újult meg. Azért 
jöttünk most össze, hogy beszélgessünk azokkal, akik valamilyen mó
don megújítani kívánják az újságírótársadalom életét, munkáját - nyi] 
vánvaló, hogy itt nem rólunk, hanem általában a nyilvánosságról van 
szó. Elsőként bemutatom Pálffy Józsefet, aki az Újságíró Szövetség 
elnöke és úgy is bemutathatom, mint ugye a megújulás egyik kezdeményf 
zőjét, hiszen most már az újságíró Szövetség is előállt egy javas
lattal; hogy többféle módon - még nem eldöntött ma, hogy melyik 
módon - megújíthassa önmagát. Itt van Varga György, az Újságíró Szö
vetség ellenőrző bizottságának elnöke, aki képviseli majd azt a 
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javaslatot, miszerint jó lenne, hogyha lenne független tömegkommu
nikációs szakszervezet. Bálint B.András annak a felhívásnak az egyik 
aláírója, amelyikben rendkívüli újságírói közgyűlést hívta ők össze 
és támogatást kértek ehhez és itt van Babus Endre, aki az egyik kezde
ményezője a Niylvánosság Klubnak. Azt hiszem, hogy a hallgatók, aki
ket a nyilvánosság foglalkoztat, legelőször a Niylvánosság Klub meg
alakulása, illetve hát ezen törekvések kapcsán értesült arról, hogy 
valami nincs rendjén az Újságíró Szövetségben és az egész újságíró 
társadalomban. Nagyon kevés az időnk, ezért csupán arra vállalkozha
tunk, hogy megfogalmazzuk, hogy miárt lenne - nem tudom, hogy milyen 
gyorsan, de - szükséges a magyar újságíró társadalom átszervezése, 
megújítása. Tehát még egy dolgot ahdd tegyek hozzá: mi itt mindany-
nyian újságírók vagyunk, e szakmában dolgozunk, tehát megértik, hogyhí 
tegezni fogjuk egymást. 
-/Én vagyok ugyan a legidősebb, de természetesen én nyugodtan letegez
hetnék bárkit, engem is nyugodtan tegezzetek. Nos, azt hiszem, hogy 
az idő sürget és nemcsak itt a rádió műsorideje, hanem általában a 
magyar társadalomban olyan sürgető igény jelentkezik a megújulásra, 
a nyilvánosság tekintetében nekünk, az Újságíró Szövetségben is lép
nünk kellett. Azt hiszem elkéstünk. Azt hiszem sokkal hamarabb 
kellett volna lépnünk, - ezt ma már elismerjük, beismerjük. A múltkor; 
ban egy tanácskozáson valaki a párt agit.prop osztályának a bűntuda
táról beszélt, én akkor rögtön azt mondtam, hogy a MUOSz-nak is van 
egy bűntudata, sokmindent meg kellett volna tennünk és nem tettük 
meg. Főleg a szakmában a kollegák azt sérelmezik, hogy nem tudott a 
MUOSz igazán fellépni az érdekvédelmi területen, ami például az anyag: 
feltételeket illeti. Tehát magyarán: nagyon rosszul vannak fizetve 
az újságíórk Magyarországon; és nem tudott a munkakörülményeken javí
tása dolgában igazán fellépni. Vagy hogy egy aprób példát említsek, 
hogy mennyire elkéstünk; bátortalan volt a MUOSz az újságírók jogi 
és erkölcsi érdekvédelmében. Például nem tettük meg azt, amikoről 
pedig beszéltünk is, - Varga Gyuri itt a tanú rá - a sajtótörvény 
lehetővé tenné, hogy bíróság előtt lépjünk fel megfenyegetett újságí
rók védelmében a fenyegetők ellen és hogy ugyancsak bíróság elé citál
junk ilyen-olyan vezető állású embereket, akik jogtalanul tartottak 
vissza információkat. Igenis, ezt már meg kellett volna tennünk, mond-
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juk holnap is megtehetjük, hiszen erre a sajtótörvény lehetőséget 
ad; próbapert indítani az újságíró munkáját jogellenesen akadályozó 
személyek ellen. Kezdeményezni kellett volna - és itt jön a MUOSz-
bűntudat - nem kezdeményeztünk eléggé. 
- Mi volt az a néhány gondolat, ami miatt fontosnak tartották a Nyil
vánosság Klub kezdeményezői, hogy az újságíró Szövetségtől fügegtlenü 
szükség van egy, a nyilvánosságért harcoló közösségre? 
- Hát mindenek előtt én azt szeretném leszögezni, hogy a Nyilvánosság 
KLub, noha január 14-én hangzott el a felhívás a klub megalapítására, 
mindmáig nem alakulhatott meg, noha az államigazgatási törvény ért 1-
mében az államigazgatási szerveknek, a kormányzati szerveknek 30 nap, 
vagy hát megjosszabbított határidővel végülis maximum 60 nap állt 
volna a rendelkezésére, hogy valami módon válaszoljanak erre a kez-
deményzésre. Mivel a klub még nem alakult meg, nyilvánvaló, hogy én 
csak a magam nevében - valóban mint az egyik kezdeményező - beszél
hetek. Másodszor azt szertném leszögezni, hogy én meglehetős berzen
kedéssel hallgattam azt a reformretorikát, amit az újságíró Szövet
ség elnöke, Pálffy József mondotta el az előbb, nekem elegem van 
abból, hogy meakulpáznak olyan szervezetek vezetői, akik korábban 
- megfeledkezve arról, hgogy egy szakmában szuverén képviseletét 
kellene, hogy ellássák; a MUOSz újságírószakma szuverén képviseletét 
kellett volna, hogy elássa az elmúlt évtizedekben - ehhez képest 
valójában egy hajtószíj volt a parancsuralmi rendszerekkel dolgoz,—' 
sajtóirányításnak. Ez a MUOSz-vezetés, lehet hogy személyileg nem 
mindenkire vonatkoztatható ez a kijelentés, de többségében messzeme
nően kiszolgálta ezt a kézi vezérléssel működő sajtóirányítást. 
- Bocsánat. Annyi kiegészítés ehhez, - mert hogy ugye itt megelőző 
idnulatok vannak, ez érződik az előadásmódból - és hogy a hallgató 
tudja, hogy nagyjából miről lehet szó. Arról, hogy a Nlylvánosság 
Klub számított többféle módon is a MUOSz valamilyenfajta segítségére, 
de legalábbis a nem merev elutasításra számított, hiszen szándékai 
szerint a két szervezetnak nagyjából ugyanaz a célja és ez nem tör
tént meg. 
- Hát szabad félbevágnom egy kicsit, már csak a személyes megtámadta-
tás címén is, mert a parlamentarizmusban ilyenkor joga van valakinek, 
akit megtámadtak szólni. Nos, én személy szerint nem voltam a Nyilvá-
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nosság Klubnak ellensége, - ezt szeretném leszögezni. Sajnálatos 
módon az elnöknek a szerepe az Újságíró Szövetségben, az nem olyan 
nagy, mint ahogy Babus Endre barátom itt az előbb érzékeltette. Egy 
kicsit talán leértékelem a magam szerepét, amikor idézek egy másik 
szocialista országbeli elnököt, aki azt mondta, hogy "az Újságíró 
Szövetség elnöke, az olyan, mint egy oleander; azt úgy odaállítják 
a sarokba." Én mondtam gyászbeszédet, koszorúztam, külföldi vendége
ket fogadtam,Nmbotól?, az UNESCO főigazgatójától kezdve, Harymanig?, 
a híres amerikai diplomatáig és éppenséggel az én feladatom, mint 
társadalmi funkcióban lévő ember, nem az Újságíró Szövetség irányítá
sa volt. Csak ennyit akartam mondani. 
- Hát számomra ez az a magatartás, ami végülis a jövőben is - azt kei; 
hogy mondjam - elfogadhatatlan. Szóval, az mégis csak furcsa, hogy 
egy rádióadás kell ahhoz, hogy megtudjam, hogy az Újságíró Szövetség 
elnöke tulajdonképpen támogatja a Nyilvánosság Klub megalakulását, 
vagy legalábbis nem ellenzi ezt, miközben az Újságíró Szövetség el
nöksége egy ezzel homlokegyenest ellentétes határozatot hoz febru
árban és közben ezt a határozatot még megerősítteti a szakma grémiu
mával; a MUOSz választmányával és miközben Pálffy József, a MAGYAR
ORSZÁG főszerkesztője helyen ad egy, a Niylvánosság Klubot sandaságga! 
kiismerhetetlen politikai célokkal hát bemutató és a MUOSz egyik tit
kára, Vajda Péter által aláirt cikknek. Tehát miközben Pálffy József 
ennek a cikknek helyt ad a lapjában, hogyha valóban fenntartások nél
kül fogadná a Niylvánosság Klub megalapítására vonatkozó kezdeménye
zést, én a minimumnak éreztem volna, hogy a Vajda Péter-cikkre küldött 
válaszunknak a lapban helyet adjon. Erre az lesz a válasz, hogy ter
jedelmi okok voltak, későn... 
- ... Nem ez lesz a válasz (egymás szavába vágnak, érthetetlen) 
- Én hallottam egy választ, - ha szabad közbevágnom - két héttel 
ezelőtt a VASÁRNAPI ÚJSÁG műsorában Pálffy József válaszolt B.Király 
Györgyi kérdésére ezzel kapcsolatban. Az is elhangzott, - ami megütött 
a fülemet - hogy jött egy telefon, amely azt kérte tőlünk, hogy ne 
(ismét érthetetlen) 
- Nemcsak kérés volt. 
- De most tartunk - azt hiszem - a sajtóirányítás léynegénél, ugye? 
Akkor, amikor a MUOSz elnöke azt mondja, hogy kérem szépen, én nem 
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vagyok ennek a szervezetnek az elnöke, noha formálisan az vagyok, 
de nem tölthetem be ezt a szerpemet. Nem vagyok főszerkesztője annak 
a lapnak, amelyiknek formálisan főszerkesztője vagyok, hiszen mások 
utasításai alapján szerkesztem a saját, adott esetben, akkor az a 
sajtó nem úgy működik, mint ahogy gondolom a mai politikai viszonyok 
között ennek a sajtónak működnie kell. 
- Természetes, tehát a sajtóirányításnak a megjavítása; egy új, igazi 
sajtóiráynításnak, egy helyes sajtóirányításnak a megvalósítása ma 
már a MUOSz programjában szerepel. 
- Igen, az előbb azzal a példával éltél, ez az oleander példával t ' 
hasonlatot én is tudnék említeni; a hajóskapitány - nem a te szere
pedre, hanem átlalában a MUOSz vezetésére - a hajóskapitány, ami
kor recseg-ropog a bordázat és betör a víz, ott áll a parancsnoki 
hídon és azt mondja, hogy a hajó süllyed. Nem a beleegyezésemmel, 
de a tudtommal! Hát köürlbelül ez folyik most, amikor a MUOSz veze
tése, szerintem, rádöbbent arra, hogy valamit tennie kell, de a hajót 
már nem tudja a süllyedéstől megmenteni,. Új hajót kell építeni és 
kiúszni az óceánból. 
- Hadd mondjam ehhez, hadd tegyek ehhez még valamit. Én úgy érzem, 
hogy a májusi pártértekezlet után divat lett a megújulás; divat 
lett a reform és tulajdonképpen ennek a konjunktúrának a jelét lá~ 
tom a mUOSz mostani magatartásában. Én ennek így nem tudok hitelt 
adni. Nyilvános kritika, önkritika a MUOSz részéről mindmáig nem «^ 
hangzott el. Furcsa módon - tudomásom szerint - a MUOSz vezetésé
ből egyedül az az alelnök távozott, mondott le, aki egyébként a Nyil
vánosság Klubnak alapitója és akit Bo^sányi Katalinnak hívnak. 
- Vajda Péter pedig átment a NÉPSZABADSÁG-hoz és nem főtitkárhelyet
tes. 
- Erről ismét nincs tudomásunk. 
- Miért tartotta fontosnak három újságíró, hogy rendkívüli közgyűlés
re szólítsa föl az újságíró társadalmat? 
- Azért tartotta fontosnak, mert a nyilvánosság klub-szervezésében 
úgy-ahogy mi is részt vettünk, - tehát én is az egyik kezdeményező 
voltam - na most, ez a fél éves huzavona után lehetetlenné te'tte 
ezt a munkát. A MUOSz-on belül is akartunk lépni, mert nem nem lé
pett ki egyikünk sem a MUOSz-ból és úgy gondoltuk, hogy a MUOSz is 
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megreformálásra vár, hiszen olyan lehetőségeket puskázott el az 
elmúlt években, amelyeket nem lett volna szabad. Nagyon fontosnak 
tartottuk volna a legutóbbi közgyűlés-határozatnak a felülvizsgála
tát, a sajtóstruktúrának az átalakítását, új sajtótörvénynek az előké
szítését és egy új választmánynak, új elnökségnek a létrehozását. Te
hát a régi, - sajnos a gyakorlat tükrében - előttünk leszerepelt. 
Mert föltehetünk kérdéseket, hogy hol voltak pontosan az érdekvédelmi 
szakmai küzdelemben akkor, amikor lapok megszűntek? Emlékezzenek 
vissza a TISZATÁJ fölfüggesztését, vagy a MOZGÓ VILÁG-ot, amikor 
embereket utcára, vagy olyan helekre tettek, amelyek méltatlanok 
voltak a tehetségükhöz és a képességeikhez? Hol ösztökélték a lap
gazdákat arra, hogy valóban fórumot teremtsenek? Hol ösztökélték 
az Újságíró Iskolán - ahova magam is két évig jártam... 
- Hadd kérdezzem meg, egyáltalán előfordult az elmúlt években az, 
hogy valakit megvédett a MUOSz akkor, amikor mondjuk egy politikai 
testület nem volt vele megelégedve? 
- (Pálffy) Nemnagyon emlékszem ilyen esetre. Ezt meg kell őszintén 
mondanom és 
- Akkor azt mondhatjuk, hogy nem volt ilyen. 
- ezeket a kritikai megjegyzéseket nem utasítom vissza természetesen. 
- A mi vitánk a Nyilvánosság Klubban a szakszervezet, az új közgyűlés, 
a régi MUOSz közötti vita, tulajdonképpen egy vetülete annak, hogy 
azt a fata sajtóirányítást, ami ebben az roszágban évtizedek óta 
uralkodik, nem tartjuk elfogadhatónak; nem tartjuk szuverénnek. 
Tulajdonképpen egy olyan, hát agitátor-propagandista-szervező szerep
re van mindmáig kárhoztatva - igen sok esetben - a sajtó, ami egy 
korszerű államban teljességgel elfogadhatatlan. Itt valóban egy szu
verén sajtó megteremtésére van szükség, amivel a politika partneri 
kapcsolatot épít ki. Egy kritikai sajtóra van szükség, - tehát nem 
arra, hogy a politikai akarat átvitelére alkalmas szervezet legyen a 
sajtó, amelyik végrehajtja a politika utasításait, hanem éppen a 
hatalom ellenőrzésének az eszköze Legyen a társadalom kezében a 
sajtó. Na most, az hogy a mi szakmai szuverenitásunkat hogyan sike
rül megteremteni, ez azért érdekes azt hiszem a közvélemény számára, 
mert ezen múlhat az, hogy milyen sajtó, milyen újságírók, milyen la
pok lesznek jelen a következő években a magyar közéletben. 
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- És azért azt hiszem ehhez hozzá kell tenni, hogy egyrészt viszony
lag jó esély kínálkozik erre, - hivatkozhatnék arra a tnaácskozásra, 
ahol Nádudvaron ANDICS Jenő az előadásában nyomatékosan felhívta a 
figyelmet arra, hogy a pártnak ezentúl a pártsajtót kell ellenőriz-
nia és minden lapgazdának kell ellenőriznie a saját lapját. 
- Egy mondatot hadd tegyek még ehhez hozzá. A lapgazda felelősségé
ről sok szó esik Magyarországon. Én úgy érzem, hogy ez egy kicsit 
helybe fog lépni annak a pártirányításnak, ami eddig a sajtót uralta 
és kézben tartotta. Szóval, ha lesz pártsjató és lesznek olyan lapgaz 
dák, amelyeknek ugyancsak van sajtója, szerintem Magyarországon a'ĵ yr 
beszélhetünk valóban sajtószabadságról, ha ezek mellett független la
pok is lesznek. Tehát olyanok, amelyek politikai szempontból nem 
kényszerülnek kiszolgálni sem a SZOT-ot, sem a Kamarát; a Magyar Gaz
dasági Kamarát, sem más érdekképviseleti szervet, a pártot, vagy egyé 
társadalmi szervezetet. 
- Valószínűleg vissza fogunk még ide kanyarodni, de én az előző gon
dolathoz kötve, fontosnak tartom azt, hogy szervezetileg, nem csak 
az irányítás, hanem a belső érdekvédelem is megújulni akart; Varga 
Györgyék ezért fogalmazták azt, hogy legyen független tömegkommuni
kációs szakszervezet, de miért? Mi a haszna ebből a hallgatónak, az 
olvasónak, hogyha mi egy független szakszervezetben tömörülünk? 
- Hát elsősorban persze az újságíróknak és a tömegkommunikációban 
dolgozóknak van belőle, vagy lenne belőle haszna. Hát ugye a töme^ 
kommunikációban dolgozók is alkalmazottak, munkavállalók. Jelenleg 
nagyon sok szakszervezethez tartoznak a tömegkommunikációban dolgozó} 
és itt legélesebben a nyomtatott sajtóban dolgozóknak van problémája, 
mint munkavállalóknak, akiknek az érdekvédelmét most már ugye hagyo
mányosan, évtizedek óta a papír, a nyomda, a sajtó és a könyvkiadás 
dolgozóinak szakszervezete látja el. Hogy az arányokat lássuk; ennek 
a szakszervezetnek ma több mint 50 ezer tagja van. Az újságíró tagok 
száma 2700 körül van. TEljesen marginális. Tény, hogy az utóbbi idő
ben a szakszervezet tett olyan lépéseket, amelyek a sajtóban dolgo
zók anyagi-, munkakörülményeinek a javítására irányulnak, de az is 
tény, hogy egyre több érdekvédelmi, - kifejezetten szakszervezeti 
funkciótkellett - az Újságíró Szövetségnek felvállalnia annak ér
dekében, hogy ezen a területen valami történjék. 
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- (Pálffy) És nem tudta mindig ellátni. 
-Óh, messzemenően nem tudta ellátni. 
-Én valami modellszerűt érzek abban, hogy a független tömegkommuni
kációs szakszervezetnek kéne megalakulni, hiszen akkor itt arról 
van szó, hogy éppen a szakma jellegéből eredően, a státusza legyen, 
mint szaksezrvezeti tagnak is független és ne legyen senkinek kiszol
gáltatva. Az egész munkánk,... 
- Úgy van. Itt sajátos érdekek artikulációjáról van szó. Nagyon sajá
tos érdekek. Itt vannak például az üzemi lapszerkesztők és üzemi új
ságírók. Ezeknek egy része számtalan, annyi szakszervezethez tarto
zik, ahány ágazatban dolgoznak. Tehát nincs egy közös érdekvédelmük. 
Tehát megint hangsúlyozni szeretném, arról nem is bezsélve, hogy 
a jelenlegi iparági és ipari szerveződés mellett, az újságírás, a lap 
kiadás és a nyomdaipar között - most nem akarom a nyomdaipar és a 
papíripar közötti problémákat emlegetni - de nincs feltétlen érdek
azonosság, sőt nagyon sok esetben kifejezett érdekellentét van és 
ha ez most a végső eszközökben gondolkodunk, akkor ezek az ellentétek 
nagyon kiéleződhetnek. Tehát itt objektív problémák áthidalásáról 
van szó. 
- Azt hiszem, hogy annak, hogy ez a független tömegkommunikációs szak 
szervezet létrejöjjön, ma Magyarországon semmilyen jogi akadálya 
nincsen és vannak is példák arra, hogy ilyen szakszervezetek létrejön 
nek. Azt hiszem, hogy sokkal izgalmasabb kérdés, hogy az Újságíró 
Szövetség meg tudja-e újítani magát igatzán, miközben esetleg ezt 
a megújulást ugyanazok vezénylik, akik a korábbi Újságíró Szövetségbe 
a szövetségi feladatokat ellátták. 
- (Pálffy) Én azt hiszem, hogy valamelyest szerényebbnek kell len
nünk atekintetben, hogy a magunk belső vitáit ne minősítsük a magyar 
társadalom egyik legfontosabb problémájának, mert fulcsálom, hogy 
amikor visszautasítjuk - és az én véleményem szerint is - nagyon 
helyesen azt, hogy egyes politikai vezetők a gazdasági és a társa
dalmi válságot a sajtó nyakába akarják varrni, ugyanakkor mi azt hisz 
szűk, hogy az újságírók tudják ki is vezetni az országot a válságból. 
- Azt én nem hiszem. 
- Nem ezt mondtuk. Azt mondtuk, hogy reálisabb, sőt lehetőség szerint 
reális tájékoztatást kapjon a társadalom arról; az ország mindenkori 
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állapotáról. 
- (Pálffy) Teljesen egyetértek. 
- És azt kell mondanom, hogy a mostani nyilvánosság és glasznoszty 
jelszavával jelzett időszak an, amikor valóban az elmút két-három 
hónapban a szólásszabadság mértéke a tömegkomm^.^kációs ezsközök^en 
jelentősen bővült, - bár én nem vagyok benne biztos, hogy ez a fo
lyamat hosszútávon is így fog maradni; erre pillanatnyilag semmifé
le garanciát nem látok - az is igaz, hogy bizonyos tabunak száímtó 
tények: az ország adósságállományáról, az itt állomásozó szovjet 
csapatok létszámáról, a nagyberuházások döntési mechanizmusáról, | | 
pénzügyi hátteréről, - ezek valóban nyilvánosságot kaptak. Hát ren
geteg olyan tény továbbra is ismeretlen a társadalom előtt, amely 
hát alapvetően fontos arra, hogy egy ország és egy ország lakossága 
bizonyos önismerettel rendelkezzen. Úgyhogy én azt akarnám mondani, 
- és a Niylvánosság Klibnak is tulajdonképpen a programja az - hogy 
a nyilvánosság határait mindinkább hát megszűntesse és ma még titkos
nak sázmító tények, jelenségek is a közvélemény tudomására kerüljenek 
Én például nem értem, mi az oka annak, hogy mindmáig titkosak az 
Alkotmányjogi Tanács ülései Magyarországon.Nem értem, hogy miért hoz
záférhetetlenek levéltári anyagok a koncepciós perekről? Nem isme
rem a különböző művészeti ágakban a betiltott művek listáját. Nem 
tudom azt, hogy központi és helyi pártvezetők miért rendelkeznek bi
zonyos büntetőjogi mentességgel? Nem tudom azt sem, hogy a katona^ 
bűnözésről szóló adatok és általában az államelleni bűncselekmények 
ténye és ezeknek a bűncselekményeknek a részletei általában miért 
titkosak Magyarországon. - Ezek azok a kérdések, amivel a szakmának, 
a Niylvánosság Klubnak foglalkoznia kell feltétlenül és ez azt hisze-
valóban a köz érdeklődésére tarthat számot. 
- A kérdés az az volt, hogy alkalmas lehet-e a mai Újságíró Szövetséc 
a mai apparátusával egy olyanfajta megújulásra, amiben esetleg 
ezekre a kérdésekre, - a te kérdéseidre is - valamiféle elfogadható 
válasz születik. 
- Én úgy látom, hogy nem és hogyha az előbb Pálffy József által 
mondottak szerint szerveződik újjá és hívatik össze a rendkívüli 
közgyűlés, akkor megint kevés lesz az esély. Félek attól, hogy nagyor 
sokan dolgnak főállásban olyan apparatcsikok, akik egyszerűen nem 
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tudnak más munkát végezni és ők a saját önös érdekeiknél,a szervezet 
tehetetlenségi nyomatékánál fogva, nem képesek másként dönteni. Te
hát én egy feltétlenül alulról építkező, közvetlenül választott 
testületekre és tisztségviselőkre gondolok, akik mindenképpen elvégzi 
politikai, tehát a szocializmus határain belül a politikai érdekvé
delmét és szakmai érdekvédelmét a sajtó munkatársainak. 

Bocsánat, dehát a legutolsó MUOSz-javaslat éppen egy ilyen alul
ról építkező,rendkívül; nem rendkívüli, hanem előrehozott, teljesen 
lapot nyitó közgyűlést hirdet meg. 
- Bízom benne, hogy újjá tud szerveződni, ennek azonban egy nagyon 
fájdalmas lemondás lenne az ára szerintem, de ezt a lemondást, ezt 
az újságíró szakmának - az én személyes véleményem szerint - vál
lalni kellene. Az Újságíró Szövetség költségvetése körülbelül 120 
millió ft évente. Ebből 40-50 miliő ft állami támogatás. Amíg az Új
ságíró Szövetség erről az állami támogatásról nem mond le, addig 
azokat a privilégiumokat, amit ez az Újságíró Szövetség biztosítani 
tud ennek a szakmának, miközben a fizetések hát rendkíüvl alacsonyak 
és rosszak, tehát amíg ez a magas állami támogatás létezik, addig 
szerintem kézben tartható lesz és szuverén módon nem fog tudni mű
ködni az Újságíró Szövetség. Tehát az alfája és ómegája a változások
nak szerintem az, hogy anyagilag is függetlenné kell válnia ennek a 
szervezetnek; alulról építkezőbbé kell válnia, tehát nem már meglévő 
listák alapján kell a tisztségviselőit kiválasztania, hanem a közgyű
lésen közvetlenül kell megválasztani úgy az elnököt, mind a főtitkárt 
és tulajdonképpen az egész vezetést. 
- (Pálffy) Ez idáig rendben van, csak mégis hadd utaljak arra, hogy 
pillanatnyilag az alapszabály ezt nem teszi lehetővé. Tehát csak az 
lehet a meentrend, - most itt talán... 
- Most ragaszkodnak az alapszabályhoz? 
- (Pálffy) Hát, azért bocsánatot kérek, vagy - vagy. Tehát most az a 
menetrend, hogy két hét múlva - éppen két hét múlva - fog összeül
ni az Újságíró Szövetség választmánya. Ott a választmányon belül, 
az a bizonyos egyharmad, ha összejön, akkor kimondhatja akár rendkívü 
li közgyűlésnek az összehívását is. Minden bizonnyal egy rendkívüli 
közgyűlés még képtelen lenne egy új alapszabálynak a megfogalmazására 
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- mert megint nem lenne érdemes ám elkapkodni. Hát annyi minden 
buktató van egy ilyan alapszabályban. A mostanit, ha előveszem, az 
van benne: az utolsó, az a farba, ott jön elő a farbával "a szövet
ség alapszabályszerű működése felett az állami felügyeleti jogkört 
a Tájékoztatási Hivatal elnöke gyakorolja". 
- És nincs Tájékoztatási Hivatal. 
- (Pálffy) Na jó, de jogutódja van, igen. Tehát akkor most a követ
kező a helyzet. Itt egyolyan nagyon alapos munka szükséges, amely 
egy jó alapszabályt, egy tisztességes etikai kódexet dolgoz ki, amely 
a következő MUOSz működését hitelesen, demorkaitkusan, hatékonyan 
tudja szabályoznni. Szóval ez az én érzésem. 
- A szárszói tanácskozáson mondta, hogy a politikai, gazdasági és 
társadlmi helyzet felvázolása után Szalay Pál közíró,a radikális 
Csécsi? Imre tanítványa,hogy "a helyzet reménytelen, de a feladat 
nagy és a feladatban méltóság van." Szerintem a feladatot nem szabad 
megkerülni. Én azért tartom fontosnak, hogy nekirugaszkodjunk. 
- Köszönöm szépen a bezselgetést. Pálffy József, az újságíró Szövetséc 
elnöke, Bálint B.András, a MAGYAR HÍRLAP főmunkatársa, Varga György 
a MUOSZ ellenőrző bizottságának elnöke, a FIGYELŐ főzerkesztője és 
Babus Endre, a Nyilvánosság Klub egyik kezdeményezője, a HETI VILÁG
GAZDASÁG munkatársa voltak a NYÍLT SZÍN vendégei. 

- o 0 o - «— 
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KOSSUTH-adó 12 h 02 

DÉLI KRÓNIKA 

- A mikrofonnál Forró Tamás. - A tartalomból, röviden. Az időjárás
ról. 

Részletes beszámolóink következnek. 

- A gyulai közgazdász vándorgyűlés délelőtti eseményeiről Cseh Éva 
és Kardos Ernő tudósít: 
- Az érdektelenséget, már nem lehet tovább fokozni. Meg kell változtatni 
a személyi jövedelemadó sávjait, mert az ma má nyilvánvalóan telje
sítményt visszatartó hatású, mondta KÓNYA Lajos, az Állami Bér- és 
Munkaügyi Hivatal elnökhelyettese. Csak a megfelelő érdekeltségi 
rendszer változtat azon a tényen, hogy tömeges a túlóra és a plusz
munka elutasítása. 
- Jövőre egyébként oldódik a központi keresetszabályozás merevsége. 
A bérről a SZOT és a Gazdasági Kamara tárgyal majd. Délelőtt az is 
elhang zott az egyik szekcióülésen, hogy a szakszervezet addig nem 
akar a bérnövelésről tárgyalni, amíg a kormány jövőre is a reálbér 
csökkenését tervezi. 
- A verseny fontosságáról VISY Ferenc, az Árhivatal elnökhelyettese 
beszélt. Azt mondta, hogy ahol a nagyvállalatok uralkodnak, ott a 
fogyasztók helyzete a legnehezebb, a lakosság pedig nem lehet préda. 
Ezért a nagyvállalatokat meg kell fékezni és valódi versenyt kell 
kialakítani. Ezt a nyugatnémet szociáldemokraták gondolkodásmódjának 
tüntette fel, de el kell azon gondolkodni, mondta, mit üzen ez 
számunkra. 
- Az ipari vállalatoknak nem a túlélési, hanem az előrevivő straté
giát kellene alkalmazni, ui. úgy tűnik, saját magukon kívül - kis 
túlzással - csak az Isten segítségére számíthatnak. Ezt a gondolatot 
SZIRTES ?? Lászlóné, a Coping?? munkatársa mondta, majd hosszasan 
fejtegette, hogy a nagy elvonások megbénítják a gazdálkodást. 
- Szó esett az egyik szekcióban a tulajdonról is. Mint elhangzott, 
az állami nem emberléptékű tulajdon. Ha nem sikerül társadalmivá 
alakítani a tulajdont, elismerve a magánszféra fontosságát, akkor 
szocializmusunkról kiderül, hogy fából vaskarika és Angliában, Francia
országban hamarabb lesz szocializmus,mint nálunk, fejtette ki SZABÓ 
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Kálmán, a közgazdasági egyetem professzora. A vándorgyűlés szekció
üléseinek végén tehát azt mondhatjuk, amit az elején mondott PÉCSIN? 
Mária közgazdász: nem a jelenlegi szocializmus modelljét kell állan
dóan változtatgatni, hanem a modellt kell végre megváltoztatni. 

- ülésezik a fővárosi tanács. Terítéken az egészségügyi és szociál
politikai bizottság jelentése. De hogy ez valóban érdemi jelentés-e 
vagy valami más és hogy mindezt hogyan fogadták a tanácstagok, el
mondja tudósítónk, Szikra Zsuzsa: 
- Egy csatát elvesztettek a változás hívei a fővárosi tanács most 
még zajló ülésén, de a háború még tart, sőt azt hiszem, most kezdődött 
csak el igazán. Nem tudták ui. elutasítani az egészségügyi bizottság 
jelentését. A vita után mindössze 17-en szavaztak ellene és ez a 
21 tartózkodással együtt is kevesebb volt, mint a feltehetően 67 igen. 
Pontosan azért nem tudom az igenek számát, mert annyival többen voltak, 
akik így szavaztak, hogy az ülést vezető új általános tanácselnök
helyettes nem is számolta meg. Azt azonban megemlítette, hogy az ülés 
elején 105-en voltak szavazóképes tanácstagok, így jön ki tehát a 
67. Ez a 67 igen azonban feltehetően jelképnek is fölfogható. Ennyien 
szavaztak ui. arra, hogy a tanácsülés fogadja el az egészségügyi bi
zottság munkájáról szóló jelentést annak ellenére, hogy az olyan, mint 
egy tartalomjegyzék. Fölsorolják pl. benne, hogy 1987-ben a bizottság 
által kiemelten kezelt témák közé tartozott a fővárosi gyógyszer- ^á 
ellátás helyzete, azonban nem készült el a könyv, amely azt tartalmaz
ná, hogy milyen is ez a helyzet, szóval nincs mit fölütni. Ez persze 
nem jelenti azt, hogy a bizottság ne tudná összeállítani ezt a köny
vet. Ezt még a jelentés ellenzői sem vitatták, pusztán az ellen til
takoztak, hogy folytatódjon a jelenlegi jelentés-készítési gyakorlat, 
az tehát, hogy tőmondatokban fölsorolják, hogy mivel foglalkoztak 
a bizottsági tagok, ahelyett, hogy érdemi jelentést készítettek volna. 
Egy ilyennek RÁDAY Mihály szerint tartalmaznia kellene pl., hogy 
egy bizottság mikor mit indítványozott és milyen eredménnyel. A 
jelentésre vonatkozó kritikát többen a jelentést készítőkre vonatkozó 
kritikaként értékelték, sőt ellenük irányuló támadásként fogták-föl. 
Annak legjellemzőbb megfogalmazását K. NYÍRŐ ? Rózsától hallhattuk, 
aki - már a szavazás után, tehát amikor végül is az ülés elfogadta 
a jelentést - fontosnak tartotta elmondani, hogy szerinte méltány-
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talán lett volna elutasítani a jelentést, mivel a bizottság tagjai 
nagyon sokat dolgoztak és dolgoznak. Azt nem hangsúlyozta a vita 
tárgyát képező jelentést adó bizottság felügyeletével megbízott 
tanácselnök-helyettesnő, hogy a bizottsági tagok emberi tisztességét, 
becsületes munkáját senki nem kérdőjelezte meg az ülésen. 

- Mélyponton a gép- és elektronikai háttéripar. Ezt hallotta munka
társunk Vajda Zsuzsa az országgyűlés ipari bizottságának kihelyezett 
ülésén a MEDICORban. 
- Az eredmény és a befektetett energia nincs arányban egymással, 
ami a háttéripar fejlesztésére, megteremtésére tett erőfeszítéseket 
illeti. Mert bár 1980-ban született kormányhatározat a háttéripar 
fejlesztéséről, nem ösztönözték a vállalatokat az alkatrészek, a 
részegységek gyártására. A direkt exportra való ösztönzésnek az 
lett a következménye, hogy megnövekedett az alkatrészimport a ma 
tárgyalt két iparágban, a gép- és elektronikai iparban az átlagot 
meghaladó mértékben. Az pedig könnyen belátható, hogy kevés haszon 
van az összeszerelésen, ugyanúgy, rrint a nyersanyag-exporton is. Pl. 
a meghirdetett 45, majd később megnövelt exportbővítő hitelekből 
alig másfél milliárd jutott alkatrészek, gépelemek gyártására. S 
bár a pályázatok nem váltak be, most mégis egy újabb pályázattól 
remélik egy 50 millió dolláros hitelkerettől a javulást. Meghökkentő 
lenne, ha azt mondanánk, hogy a háttéripar jól működik.Ez az anyag
ból is világosan kiolvasható, mondta az egyik képviselő, aki SÓS 
Gyula miniszterhelyettest követően elsőnek kért szót. Ugyanakkor 
nem világosak a feladatok, az, hogy kinek mi a dolga, mi a vállala
toknak és mi az irányításnak. Ezt kell megfogalmazni. Ui. alkatrész
hiány van, ami a termelőnél termeléskiesést, a fogyasztónál bosszú
ságon túl lehetetetlen..jelent. Szinte alig van vállalat, ahol ne 
gyártanának alkatrészt, ami gazdaságtalan, de emögött igen sok egyéb 
gond van, pl. kényszerű túlkészletezés, korrupció, ami persze a 
hiánnyal együtt jár. Ah iányt kell megszüntetni, vállalalti szinten, 
importliberalizálással, valutareformmal, tipizálással, érdekeltséggel. 
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Ófalu változatlanul nyugtalan, bizonytalan és tájékozatlan. Az atom
temető létesítése körüli huzavona újabb jellemző epizódjai a teg
nap esti falugyűlésen derültek ki, amikor Vekler Ferenc, a mecsek-
nádasdi közös községi tanács elnöke Belénesi Csaba mikrofonja előtt 
is elmondta, hogy még a tisztességes és alapos tájékoztatásra sem 
méltatják őket. 

- A sajtóból tudtuk meg azt, hogy augusztus végére, szeptember elejé
re döntés várható. Ezután a napokban kaptunk tájékoztatást az állami 
közegészségügyi és járványügyi főfelügyelőtől, amiben tudatja, hog^ 
ez a döntés nem születik meg azért, mert a hatóságok kiegészítő anya
gokat kértek, emellett azt is sajtóból tudtuk meg, hogy valakik fel
kértek egy akadémiai bizottságot a kérdésben való állásfoglalásra. 
Azt, hogy ennek a szerepe mi és a feladata konkrétan mi, azt sajnos 
egészen pontosan nem sikerült behatárolni, mint ahogy azt sem tudtuk 
meg, hogy ennek a tagjai kik lesznek. A községekben óriási feszült
ségek tapasztalahtók, amik különböző konfliktushelyzeteket okoznak 
a paksiak itt dolgozó munkásaival és az emberek egyszerűen nem tudják 
és nem akarják például elhinni azt, hogy a helyi tanács vezetői sem 
rendelkeznek több információval, mint amennyit továbbadnak őfeléjük. 
- (Tudósító) Azt mondja, hogy az itt dolgozó paksi munkásokkal van 
az embereknek helyenként konfliktusa. Hát mit dolgoznak itt a pak*"-5. 
munkások, hiszen lejár a területfelhasználási engedély? 
- Viszont a paksi Atomerőmű Vállalat rendelkezik korábbi engedélyek
kel, amik különböző útépítésre, kiszolgáló létesítmények építésére 
feljogosítják; víz, villany és a többiek és ezek a munkálatok folynak 
- Ha jól tudom az is aggasztja önöket, hogy a Szociális és Egészség
ügyi Minisztérium '. . ./úgynevezett atomtörvény végrehajtásáról 
intézkedik, nem tartalmaz semmiféle olyan elemet, hogy az ófalusi 
közösség véleményét, vagy az ófalusiak által fölkért szakértők véle
ményét milymódon kell figyelembe venni. 
- Nem tekintik igazán partnernek a helyi lakosságot. 
- Végezetül, ami itt még elhangzott, hogy önöknek kételyeik vajinak a 
paksiak átlal megvásárolt cementáló technológia biztonsága iránt, 
amelynek segítségével hordókba bebetonozzák a hulladékot, mielőtt 
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még a telephelyre szállítanák. 
- Ugyanis információnk szerint a paksi Atomerőmű Vállalat ezt a 
technológiát egy NUKEM?nevú nyugatnémet cégtől vásárolta, amely cég 
az elmúlt év folyamán egy sugárzó hulladék elhelyezési botrányba 
keveredett, amikor egyik országhatáron át tologatták a másikba a 
vagonokba zárt hulladékot, amit nem voltak hajlandók sehol befogadni 
és hát óhatatlanul felmerül az emberben a kérdés; ha egy olyan cég, 
amely elhelyezési technológiát gyárt, a saját birtokában lévő hul
ladékot sem cementálja el ilymódon, akkor miért biztonságos az Magyar 
országon, mikor azt is tudjuk mellesleg, hogy ezt a fajta technológi
ai eljárást nem alkalmazzák sehol a világon. Ehhez hasonlókat alkal
maznak - tudomásom szerint - Franciaországban, de nem ezzel a 
technológiai gyártósorral. TEhát ezt Magyarországon, Ófalun szándékoz 
nak igazán kirpóbálni. 

A Külügyminisztérium délelőtti sa~i tózá jékoztatóján a magyar-délkoreai 
kapcsolatokról, az izraeli miniszterelnök budapesti látogatásáról és 
egy NSzK-beli állítólagos magyar kémügyről volt szó a többi között. 
A szóvivő tájékoztatón Kulcsár István képviselte a Magyar Rádiót. 

- Először dr.KOMOROCZKI István nyilatkozatot olvasott fel, amely 
részletezte annak a tegnap esti bejelentésnek a hátterét, hogy 
Magyarország és Dél-Korea állandó képviseletet nyit a másik ország 
fővárosában. Mint a szóvivő lemondotta, hazánk ezzel a lépéssel a 
Távol-keleti realitások iránti nyíltságát kívánta kifejezni és el
ismerésének adott hangot a koreai nemzettag, mint 40 millió lélek
számú csoportja iránt. Ez utóbbiak - hangsúlyozza a nyilatkozat -
északi honfitársaikhoz hasonlóan, kiemelkedő eredményeket értek el 
a gazdasági építő munkában. Kérdésemre a külügyi szóvivő elmondta, 
hogy a képviseletek felállításáról a magyar kormány nélhány nappal 
értesítette az észak-koreai felet, amely ezt tudomásul vette. Ugyan
csak a Magyar Rádió kérdésére a szóvivő megerősítette azt, az eddig 
nem hivatalos értesülést, miszerint az irzaeli miniszterelnök Buda
pestre jön. J.Shair.ir holnap és holnap után tesz nem hivatalos lá
togatást Magyarországon; éppen a látogatás nem hivatalos jellegére 
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hivatkozva nem kívánta, - vagy nem tudta - ismertetni a szóvivő 
Shamir budapesti programját. Elhangzott egy kérdés a sajtóértekezle
ten a nyugati sajtó ama híreire vonatozóan is, miszerint magyar 
kémügy zajlik az NSzK-ban. Dr.KOMOROCZKY István hangsúlyozta, hogy 
az ügyben magyar származású, de évtizedek óta külföldön élő személyek 
szerepelnek, majd a kormánynak azt a készségét húzta alá, amely a 
kelet-nyugati párbeszéd elmélyítésére irányul. Partnereink tudatában 
vannak e készségünknek, - tetette hozzá a külügyi szóvivő - és annak 
a reményének adott hangot, hogy partnereink velünk együtt aozn fognak 
munkálkodni, hogy a kapcsolatokat zavaró akadályok és célzatos saj _, 
tókampányok megszűnjenek. 

Csehszlovák visszahang a nagymarosi vizierőmű elleni hazai tiltako
zásokról. Prágából jelenti Forró Evelyn. 

- Csupán egyetlen csehzslovák napilap számol be arról, hogy újabb 
tiltkaozás volt Magyarországon a Bős-nagymarosi vizierőmű építése 
ellen. A Rude Pravo 7-ik oldalán a lap saját tudósítója nagyon rö
viden megírja, hogy szombaton Esztergomban tanácskozást tartottak a 
Demokrata Fórum sezrvezésében. A NÉPSZABADSÁG-ra hivatkozva megem
líti, hogy ezen ott volt az osztrák Nép Párt elnökhelyettese, az 
osztrák Zöldek képviselője, valamiont néhány szakadár Csehszlovákiá
ból. A megnevezés azokra vonatkozik, akik a cseh Demorkatikus Kezde
ményezők nem hivatalos értelmiségi csoport tagjaiként vettek részt 
az esztergomi találkozón Bohumir Dolezal vezetésével. A Ruda Pravo 
budapesti tudósítója anélkül, hogy részletekbe bocsátkozott volna 
közli, hogy hétfő délután a magyar fővárosban tüntetés kezdődött 
a dunai vízlépcső építése ellen és hozzáteszi; néhány társadalmi 
szervezet nyilaktozatot adott ki, amely egyoldalúan nem objektíven 
állítja be a helyzetet. 

Az olasz kommunisták lapjának fesztiváljáról számol be Rómából Magyar 
Péter: 

- Hárommillió látogatója volt eddig az Unita idei fesztiváljának, 
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a Firenze mellett zöld mezőn felépített sátorvárosban. A rendezők 
elégedettek; 9 milliárd eddig a bevétel, bár tizet költöttek már 
a rendezvényre és 14-15 milliárd bevételre számítanak, dehát van 
még idő, a fesztivál csak a hét végén zárul, egy nagygyűléssel, 
amelyen Achille Ocetto pártvezető mond majd beszédet. Idén a fesztivá 
a párt megújulása jegyében zajlik, noha egyelőre nem egészen vilá
gos, miben és mennyiben készül megújítani irányvonalát a néhány éve 
súlyos nehézségekkel küszködő olasz kommunista párt. Firenzében min
denesetre érdekes viták zajlanak. Egy kerekasztal-beszélgetésen pél
dául a pápa a katolikus szervezeteik és a baloldal közötti együttműkö
dés lehetőségeit feszegették. Megszólaltatták Dukakis amerikai el
nökjelölt egyik gazdasági tanácsadóját. Egy másik vitában pedig Anna 
Larinát, Buharin özvegyét, aki a gorbacsovi átalakítási politika 
lelkes támogatójaként beszélt. Várták firenzébe A. Dubceket is, 
aki azonban vízum- és útlevélnehé2:ségek miatt csak egy hónap múlva 
érkezik Olaszországba. Személye szóba került azonban azon a sajtó
értekezleten, amelyet Nyikolaj Lunykov római szovjet nagykövet tar
tott népes újságírócsoport előtt. A peresztrojka és az 1968-as 
Prágai Tavasz összefüggéseiről faggatták az újságírók a nagykövetet, 
aki kijelentette váratlanul: taga.dhatatlan, hogy a húsz évvel eze
lőtti prágai reformmozgalom és Dubcek a peresztrojka előfutárainak 
tekinthető. Arra a kérdésre, értelmezhető-e ez a kijelentés Dubcek 
rehabilitációjának is? - a nagykövet már kitérő választ adott, ezt 
a Csehszlovákiában folyó reform keretében, a csehszlovák illetékesek
nek kell eldönteniük, - mondta. 

Egy nyugatnémet túsz bejrúti kiszabadulásának körülényeiről kaptunk 
jelentést bonni tudósítónktól, Szalay Zsolttól: 

- "Én vagyok Rudolf Cordes, a túsz" - ezekkel a szavakkal állított 
be tegnap késő este egy bejrúti lakásba a nyugatnémet üzletember, 
miután fogvatartói egyszerűen kitették az utcára. A háziak riasztotta 
a rndőrséget, azok kijöttek és Cordest elvitték a libanoni belügy
miniszterhez. Ezután a szíriai katonaság vitte át Damaszkuszba, ahon-
nak a nyugatnémet légierő fogja hazahozni. A különgép reggel 9-kor 
indult a kölni repülőtérről, tehát valószínűleg már ott lesz Szíriába 
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A fj£f tlSr vegyiművek 53 éves menedzsere csaknem húsz hónapot töltött 
egy iránbarát síita sezrvezet fogságában, az emberrablók még a teg
napi, utolsó napóra is tartogattak néhány meglepetést. Először úgy 
volt, hogy már délben elengedik, - egyesek sezrint el is engedték -
aztán kiderült, hogy mégsem. A bonni belügyminisztérium szerint a 
kálváriához képest Cordes jó állapotban van. A túszügy tavaly janu
árban kezdődött, alig néhány nappal azután, hogy Frankfurtban letar
tóztatták a libanoni illetőségű Mohamed Ali Hamadit, aki 85 nyarán 
részt vett egy amerikai repülőgép eltérítésében és az egyik utas 
meggyilkolásában. Cordest egy másik nyugatnémettel együtt ekkor ÉM 
rabolták el Bejrútban.A terroristák azt ügyen nem tudták ezzel elér
ni, hogy Hamadi ellen ne induljon eljárás, de az NSzK a gépeltérí
tőt nem adta ki az Egy.Államoknak, ahol halálbüntetés is fenyegette 
volna. Ennek fejében az emberrablók még tavaly szeptemberben elen
gedték az egyik túszt, Cordesnek azonban pontosan 650 napot kellett 
eltöltenie a fogságban. Kiszabadulása nem is annyira a Hamadei-perre 
van összefüggésben, hanem inkább azzal, hogy Teherán és általában 
a nyugati országok között javultak a kapcsolatok azután, hogy létre
jött a tűzszünet Irak és Irán háborújában. 

( Folytatás a következő oldalon. ) , 
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- Mára várják a franciaországi Strasbourgba az európaparlament 
székhelyére Jasszer Arafatot. A részletekről párizsi tudósitónkat 
Keleti Miklóst hallják: 

- Az európaparlament sz ocialista, szociáldemokrata képviselő csoport
ja a hallgatassék meg a másiok fél is elv alapján hivta meg Strasbourgt 
J.Arafatot. Simon Peresz jelenlegi izraeli külügyminiszter ugyanis 
már többször járt az európai központban. Az Arafát látogatás ellenzői 
azt mondják, hogy a kétnapos strasbourgi vizit olyan látványos gesztus 
az európaparlament részéről, amelyet Arafát csak azzal hálálhatna 
meg, ha informálja a francia rendőrséget az elmúlt évek terror merény
leteinek a tetteseiről. Annak ellenére, hogy apaiesztin vezető nem 
a párizsi kormány meghivásának tesz eleget, a látogatás felkavarta a 
francia belpolitikát is. Felmerültugyanis a lehetőség, hogy holnap 
Dumas külügyminiszter is tárgyal Arafattal. A francia kormány még 
mérlegel.- Az egyik serpenyőben a diplomáciai érdke, az arab világgal 
kialakitott szoros kapcsolatok, a másikban azok az indulatok, amelye
ket a találkozás váltana ki a belpolitikai fronton. Tegnap este a 
2-es TV-csatorna hiradója párbeszédre hivta meg a franciaországi 
zsidó szervezetek vezetőjét illetve a PFSz párizsi képviselőjét. A 
remélt dialógus végül is érzelmektől fűtött párhuzamos monológokba 
torkollott, a vitát csak ugy lehetett lezárni, hogy a rendező egyszerű. 
el 1 ekeverte a képet és a hangot. De ezt csak a stúdióban lehet meg
tenni. A diplomáciában az indulatokat félretéve kell vagy legalább 
is kellene fellépni. 

- Ma estig távoznia kell Londonba a kubai nagykövetnek. Az ehhez 
ürügyül szolgáló tegnapi incidensről hallgassák meg Köves Tibor londoni 
telefonjelentését: 

- Egy harmadtitkár rangú kubai kereskedelmi attasé fegyverét használta. 
Kuba nagyköetével tegnap este közölték a brit kormány szokatlan 
szigorú döntését. Ennek értelmében nemcsak a tiltott fegyverhasználat: 
vétségével vádolt alacsony beosztású diplomatát, hanem a beosztottjáért 
felelős nek tekintett nagykövetet is azonnali hatállyal kiutasították. 
A brit külügyminiszterhelyettes az ügyről adott nyilatkozatában elis
merte, nem mindennnapos egy nagykövet kiutasitása 24 órás határidővel. 
Ez is mutatja, mondta, milyen «:ős érzelmeket táplálunk ez ügyben. Korín 
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nyunk nem tűrheti, hogy diplomaták lövöldözzenek London utcáin. 
Szemtanuk szerint az történt, hogy a nagykövetség hazatérő beosztott 
kubai diplomata a lakóháza előtt kocsijából kilépve pisztolyt rátonto-
és 5-6 lövést adott le egy őt nyomon követő és a járdamellé leálló 
személygépkocasi irányába. A bent ülő 4 utas kiugrott a kocsiból, 
-Lutni kezdett, majd egy oda kanyarodó másik kocsiba beugrálva elhaj
tott az incidens színhelyéről. A kubai diplomata késábCa rendőrségen 
azzal védekezett, hogy üldözték, élete veszélyben forgott, ezért 
folyamodott fegyverhasználathoz. 

További jelentéseink: ^ 

A magyar kormány azt javasolja az ENSz-nek, hogy a nemzeti kisebbsége! 
védelmét és a nemzeti kultúrák megőrzésének jogait is foglalják 
nemzetközi szerződésbe. Ugyanis az emberi jogok deklarációja ezeket a 
jogokat külön nem rögziti. Mindezt GRÓSZ Károly lebvele tartalmazza, 
amelyet a magyar kormányfő a muklt héten küldött a milánói emberi jo
gok sz-impoziumának résztvevőihez. A magyar ENSz képviselet most 
hivatalos üzenetként elj uttatta Perez de Cuellarnak a levelet, kérte 
a világszervezet főtitkárát, hogy a közgyűlés nemsokára kezdődő ülés
szakán osszák szét a dokumentumot. 

Az ENSz több tagállama vizsgálatot kért a világszervezet főtitkáréul 
annak kideritésére, hogy Irak valóban használt-e vegyifegyvert a kur
dok ellen. A külföldre menekült kurdok ugyanis azt állitották, Irak 
mérgesgázt vetett be településeik, illetve a felkelők táborai ellen. 
Bagdadban ezt cáfolják, ezért látja sz ükségesnek a vizsgálatot az 
Egy.Áll, NSZK, Nagybritannia és Japán. 

Ismét hazai hirek, tudósitások: 

- Erőszakos támadás a Metróban. 
- Súlyosan megsebesített egy rendőrt Budapesten egy rakodómunkás. Az 
eset még szeptember elején történt. A 23 éves Papatyi Sándor azon a 
csütörtök délután a Kőbánya-Kispest metróállomáson megtámadott és 
ököllel arcbavágott egy utast, majd leszakitotta nykából az arany-
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láncát. A közelben tartózkodó Stifl Ferenc rendőr törzsőrmester ül
dözőbe vette a rablót.- Amikor utóiérte Papatyi egy házilag készitett 
hegyes éles háromágú fémeszközzel többször megszúrta a rendőrt. A 
törzsőrmester azonban a súlyos sérülések ellenére is elfogta a rablót. 
A fővárosi főügyészség most hivatalos személy elleni erőszak, súlyos 
testi sértés és rablás miatt folytat eljárást Papatyi Sándor ellen. 

A BBC és a DPA két nyugati hírügynökség ma délelőtt az MTI-re hivatkoz-
jelentette, hogy hazánk 199o-től megszünteti a kétütemi autók import
ját. A telefovonal túlsó végén Balassa János a kereskedelmi minisz
térium főosztályvezetője. 
Igaz-e a hir? 

- A hir igaz, 199o-től valóban megszűnik a kétütemű személygépkocsik 
importja. Mint a sajtóból is lehetett értesülni róla, az NDK partner 
már az idei lipcsei vásáron kiállitotta a négyütemű Wartburgot és 
várhatóan jövóre a Trabant is nagyüzemi motorkat fog gyártani. A 
Wartburgon várhatóan már jövőre érkeznek az országba négyütemű mo
torral. Minden valószinüség szerint 199o-re megszüntethető azon szeméi 
gépkocsik importja, amelyeket eddig kétütemű motorral voltak felsze
relve. 
- Ha netántán a Trabant mégse jelenik meg a négyüzemi motorral, akkor 
viszont azt hiszem kénytelenek leszünk ezután is kétütemű Trabantot 
behozni. 
- Minden valószinüség szerint megjelenik a Trabant négyütemű motorral, 
úgyhogy én ez az alternatívát nem is tartom valós alternatívának, 
annál is inkább, mert a lipcsei vásáron az NDK partner már megigérte, 
hogy jövóre teszt kocsit bocsát rendelkezésünkre. Minden reményünk 
meg van arra, hogy jövőre már a Trabantis ki lesz állitva a lipcsei 
vásáron és igy 199o-től Trabantból is négyüzetemü kocsik fognak bejonn 
- A BBC és a DPA hírmagyarázata szerint, a kétütemű autók importjának 
megszüntetését az is indokolja, hogy a tavaly életbelépett Magyaror
szágon az a szabvány, amely pontosan meghatározza, hogy milyen 
mennyiségű szennyeződést bocsáthat ki egy autó. Jelenleg hazánkban a 
járműpark 4o %-a 64o.ooo autó ilyen motorral fut. Lehetséges, áz, 
hogy 2ooo-ig pl. ezt lo %-ra csökkentsék? 
- Hát ha az ember figyelembe veszi a személygépkocsik természetes 
elhasználódását, akkor lo év alatt tulajdonképpen elképzelhető, hogy 
ennyire lecsökken a kétütemű autók állománya. 
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KOSSUTH-adó 

HÍREK 14.OO h 

Holnap kétnapos magánlátogatásra hazánkba érkezik SAMIR izraeli 
kormányfő. Ezt a külügyminisztérium szóvivője jelentette be. Komoróczk 
István délelőtti sajtóértekezletén azt is elmondta, hogy Magyarország 
és Délkorea azért döntött az állandó képviseletek kölcsönös megnyitása 
mellett, mert felismerte a kapcsola-ok normalizálásának szükségessségé 
A külügyi szóvivő egy kérdésre válaszolva hangsúlyozta, hazánknak csak 
annyiban van köze az NSZK-beli kémbotrányhoz, hogy az ügy két szerep
lője magyar származású, de mind ketten több évtizede külföldön élnek. 

Bejrutban elrabolták a lianoni honvédelmi minisztert. A 83 éves muzul
mán politikus délelőtt gépkocsival indult a munkába, ekkor állitotta 
meg négy fegyveres. Az AFP hirügynökság szerint, Usayran a Libanoni 
Erők nevű keresztény milicia főhadiszállására szállították. 

Az ENSz több tagállama vizsgálatot kért a világszervezet főtitkárától 
annak kideritésére, hogy Irak valóban használt-e vegyi fegyvert a 
kurdok ellen. A külföldre menekült kurdok ugyanis azt állitották, 
hogy Irak mérgesgázt vetett be településeik továbbá a felkelők táborai 
ellen. Bagdadban ezt cáfolják. Ezer1; tartja sz ükségesnek a vizsgálato 
az Egy.Áll, az NSZK, Nagybritannia és Japán. 

Az NSZK-ból katonai repülőgép induld a sziriai fővárosba, hogy 
hazavigye azt a nyugatnémet vállalatvezetőt, akit elrablói majd 
két év után tegnap engedtek szabadon Bejrutban. Közben Genschert 
külügyminiszter rádiónyilatkozatban közölte, hogy nem fizettek váltság 
dijat Rudolf Cordesért. A Hoechst gyár igazgatója Irán és Sziri 
közbenjárásának kösz önhei szabadságát. 

A londoni kormány azonnali hatállyflul kiutasitotta a kubai nagykövetet 
és egyik beosztottját tiltett fegyverhasználat miatt. Indoklásul elmond
ták, nem tűrik meg,hogy külföldi diplomaták lőfegyvert használjanak. 
A múlt héten egy vietnami diplomatád utasitottak ki, aki revolverével 
fenyegette a nagykövetség elé vonuló tüntetőket. A mostani esetet 
még nem tisztázták, de szemtanuk elmondták, hogy a kubai követség 
harmadtitkára a háza elé érve kiugrott auójából és egy mellette lefé
kező kocsira 5 pisztolylövést adott le. A diplomata arra hivatkozott, 
azt hitte az autók őt követik és élete veszélyben van. 
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A délafrikai kormány közölte, hogy pert indit Desmond Tutu ellen, mert 
a Nobel békedijas érsek az októberi helyhatósági választások bojkottá
lására szólitott fel. Ezért akár lo évi börtönre is Ítélhetik a a 
feketebőrü főpapot. A délafarikai anglikán egyházfő azért tette közre 
felhívását, mert a választásokat megaló faji megkülönböztetéssel kötik 
össze. A feketék, a fehérek és az ázsiaiak külön külön szavaznak 
Délafrikában. 

Súlyosan megsebesített egy rendőrt Budapesten egy rakodómunkás. Az 
eset még szeptember 1-én történt. A 23 éves Papatyi Sándor azon a 
csütörtökön délután a Kőbánya-Kispest metró- állomáson megtámadott 4s 
ököllel arcba vágott egy utast, majd leszakította nykából az aranya 
láncot. A közelben tartózkodó Stifl Ferenc rendőr törzsőrmester üldöző 
vette a rablót, amikor utóiérte Papatyi egy házilag készitett hegyes, 
éles háromágú fémeszközzel többször megszúrta a rendőrt.A törzsőrmest 
azonban su lyos sérülései ellenére is elfogta a rablót. A fővárosi 
főügyészség most hivatalos személy elleni erőszak, súlyos testi 
sértés és rablás miatt folytat eljárást Papatyi Sándor ellen. 

ooo 
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15.oo h 

Holnap kétnapos magánlátogatásra hazánkba érkezik Samir izraeli 
kormányfő, ezt a külügyminisztérium szóvivője jelentette be. —(ism) 

Bejrutban szabadon engedték a libanoni honvédelmi minisztert akit ma 
raboltak el az úgynevezett libanoni erők nevű szervezetet gyanús 
tották az akció végrehajtásával, de ez a milicia tagadta, hogy köze 
van hozzá. Később a bejrúti rendőrség mégis azt közölte, hogy ez a 
keresztény milicia hogy Nyugatbejrutban szabadon bocsátanak 
egy keresztény parlamenti képviselőt. 

Az ENSz menekültügyi főbiztosa és a Vöröskereszt tisztviselői nem 
találtak bizonyitékot arra, hogy Irak vegyifegyvereket vetett be a 
kurdok ellen. Ezt a világszervezet szóvivője mondta.... Tájékoztatott 
arról, hogy a múlt héten több szakértője látogatott Irá n északkeleti 
városaiba, zonban mérgesgázra utaló nyomot nem találtak. 

Bonnba érkezett az albán külügyminiszter. Reis Melile H.D.Genscher 
tavalyi tiranai látoatását viszonozta. Nyugatnémetország és Albánia 
.... ujitotta fel diplomáciai kapcsolatait. 

Magyarország 199o-től megszünteti e. kétütemű autók importját, helyetti 
négyütemű Trabantokat és Wartburgokat fogunk vásárolni az NDK-tól. 
Balassa János a kereskedelmi minisztérium főosztályvezetője a rádió 
munkatársának elmondta, hogy az uj Wartburgok már jövőre, a Trabantok 
várhatóan 2 év múlva érkeznek. A környezet védelme érdekében 2ooo-ig 
Magyarországon lo %-ra akar««ák csökkenteni a kétütemű autók számát. 

ooo 

81.7 
PETŐFI-adó 

HÍREK 
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KOSSUTH-adó 

HÍREK I6.00 h 

Magyarország érdekelt az ittlévő haderő és fegyverzetek mielőbbi 
csökkentésében, továbbá abban, hogy kivonják az országban állomásozó 
szovjet katonákat az európai leszerelési folyamat keretében. Ezt 
HORN Gyula külügyi államtitkár erősitette meg a bécsi utótalálkozón. 
Mint mondta, hazánk területi adottságaibál fogva alkalmas arra, hogy 
itt hajtsák végre az első leszerelési intézkedéseket. Horn Gyula 
kitért a nemzetiség helyzetére is, Fölhivta a figyelmet arra, hogy 
ez a kérdés jelentősen befolyásolja az államok közötti bizalom ala
kulását. Hozzáfűzte, hogy aggodalommal tölt el bennünket minden olj^n 
törekvés, amely a nemzetiségek erőszakos beolvasztását szolgálja. 

A SzU-ban az átalakitás sikere attól függ, hogy javitani tudják-e 
azt emberek életkörülményeit. Erre hivta fel a figyelmet M.Gorbacsov 
szibériai látogatásának második napján. A szovjet pártfőtitkár egy 
vegyüzem dolgozóival találkozott. Közölte velük, hogy ebben a térség
ben is enyhiteni kivánják a szociális feszültséget. Az elmúlt évek
ben ugyanis nőtt az elmaradás. Kevés lakás, iskola és kórház épült. 
M.Gorbacsov hangsúlyozta, hogy a szociális terület elmaradottságáért 
a központ a bűnös és ezt végre ki kell mondani. 

Genfben az iráni és az iraki külügyminiszter ismét tárgyalóasztal
hoz ült, hogy megállapodjon a megbeszélések folytatásának időpontjcuóar 
és helyszinében. A békekötésről jelenleg nem folytatnak eszmecserét, 
mert a két ország álláspontja szöges ellentétben á 11 egymással. 
Az sem biztos azonban, hogy a tanácskozás folytatásáról egyességre 
jutnak. Közben Velajati iráni külügyminiszter megerősítette, hogy 
nemsokára New Yorkban az ENSz főtitkárával folytat konzultációkat. 
Ugy tudják, hogy az iraki diplomácia vezetője Tarik Aziz is az 
ENSz székhelyére készül. Ő azonban nem erősitette meg a hirt. 

Az ENSz menekültügyi főbiztosa és a Vöröskereszt képviselői nem 
találták bizonyítékot arra, hogy Irak vegyifegyvereket vetett 
be a kurdok ellen. Ezt a világszervezet szóvivője mondta Genfben. 
Tájékoztatott arról, hogy a múlt héten több szakértőik csoport 
látogatott Irán északkeleti városaiba ahová az elmúlt hetekben sok 
kurd menekült, azonban mérgesgázra utaló nyomot nem találtak. 
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(hirek, 16 h) 
Bejrutban szabadonengedték a libanoni honvédelmi minisztert, akit 
ma raboltak el. A miniszter eltűnésének körülményei még mindig tisztá
zatlanok. Az úgynevezett libanoni erők nevű szervezetet gyanusitották 
az akció végrehajtásával, de ez a milicia tagadta, hogy köze lenne 
a dologhoz. Később a bejrúti rendőrség mégis azt közölte, hogy ez a 
keresztény milicia felajánlotta a muzulmán Osszeirán elengedését, 
feltéve, hogy Nyugatbejrutban szabadon bocsátanak egy keresztény 
parlamenti képviselőt. 

A Magyar TV-ben januártól minden hétfőn lesz adás. És ugyancsak 
akkortól mindennap délután, vasárnap pedig reggel is lesz Hiradó. 
BERECZKY Gyula a TV elnöke az ESTI HIRLAP_ban elmondta azt is, hogy 
hamarosan a 2-es adón este lo-től kerekasztal beszélgetést sugároznak 
amelyben a nap legfontosabb eseményéhez kapcsolódva szakértőket szóla. 
tatnak meg. A jövóben különben még nagyobb teret akarnak adni az 
ellenvéleményeknek, bármilyen témáról is legyen szó. A kormányban 
egyébként POZSGAY Imre államminiszter kapta a megbizást, hogy a 
TV-t felügyelje, mondta az Esti Hírlapban a TV elnöke. 

Súlyosan megsebesített egy rendőrt házilag készített háromágú hegyes 
és éles fegyverével a 23 éves Papatyi Sándor. Az eset a Kőbánya-
Kispest metróállomáson történt. A közvetlen előzmény, hogy a férfi 
egy fiatalember nyakából kitépett egy értékes aranyláncot majd mene
külni kezdett. Stifl Ferenc rendőr törzsőrmester üldözni kezdte a 
támadót, aki ekkor használta fegyverét. A két héttel ezelőtt történtei 
most közölte a rendőrség azzal, hogy a rabló ellen a fővárosi fő
ügyészség megindította az eljárást. 

ooo 
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HÍREK 17.oo h 

Magyarország érdekelt az ittlévő haderők és fegyverzetek mielőbbi 
csökkentésében, továbbá abban, hogy kivonják az országban állomásozó 
szovjet katonákat az európai leszerelési folyamat keretében. Ezt 
HORN Gyula külügyi államtitkár erősitette meg a bécsi utótalálkozón. 
(ismétlés) 

Magyarország és Délkoreai állandó képvisletet létesit Budapesten 
illetve Szöulban. Komoróczki István a külügyminisztérium szóvivője 
arról is tájékoztatta az ujságirókat, hogy a két kormány hamarosar 
tárgyalásokat kezd a kapcsolatok rendezéséről. Tekintetbe véve a 
koreai népidemokratikus köztársaság álláspontját, hangsúlyozta, 
hogy Magyarország továbbra is támogatja a két Korea békés egyesítésé
re irányuló kezdeményezéseket. A külügyi szóvivő válaszolt a magyar 
vonatkozású nyugatnémetországi kémügyről feltett ujságirói kérdésre 
is. Az elmúlt hetekben néhány nyugati lapban több cikk jelent meg 
erről a témáról. Az ügynek valóban van néhány magyar százmazásu 
szereplője, de valamennyien évtizedek óta külföldön élnek, közölte 
a szóvivő. 

Monoron fertőző májgyulladás járvány van. Május vége óta 4o-en 
betegedtek meg, ezért most csaknem 3ooo óvodást, iskolást és közép
iskolást oltanak be. A szülók egy része tiltakozik ez ellen mondva*1, 
hogy a védőoltás .... olyan készitmény A pestmegyei KÖJÁL 
vezetője szerint, a félelem teljesen alaptalan A szakemberek 
szerint a járvány még sokáig elhúzódhat. 

82o 

PETŐFI-adó 

ooo 
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ESTI MAGAZIN 18.3o h 

A mikrofon előtt a szerkesztő-műsorvezető Forró Tamás. 

Részletes beszámolók: 

- Sokkal nagyobb a készségünk a múlt birálatára, mint a képességünk 
a hibák kijavitására. Ezt a mondatot a következő hangképes beszámoló
ban fogják hallani. Gyulán hangzott el a közgazdász vándorgyűlés 
záró plenáris ülésén. A két nap alatt a közgazdák is rengeteg 
birálatot megfogalmaztak, kimondták és csak reménykedni lehet abban, 
hogy nem állnak meg itt, hanem tevőlegesen hozzájárulnak a hibák ki
javításához. Tudósitónk Cseh Éva: 

- Még indul a vonat abba azirányba, amerre szeretnénk menni, de már 
nem fog megállni azon az állomáson, ahol tartózkodunk. Fel kellene 
tehát ugrani rá, de vajon meg merjük-e tenni? Azaz a magyar gazda
ság képes-e megújhodni? A válasz igen. Ha kialakitjuk a pénz és a 
munkaerő működőképes piacát, ha a vállalatok nem a túlélést, hanem a 
továbblépés stratégiáját választják, ha kifejlesztjük a társadalmi 
tulajdon működőképes formáit és egyenjogúsítjuk azt a magán valamint 
az egyéni tulajdonnal. Fontos tennivaló még, hogy az állandó szabályz 
módositgatások ne bénitsák meg a vállalatokat,hogy hagyjuk el a tel
jesítmény visszafogó politikát. Nem a jelenleg szocialista gazdál-
klodási modellünket kell állandóan módositgatni, hanem végre modellt 
kell váltani. Ennyi dióhéjban a nem kevés feladatokból, amelyek 
tegnap és ma Gyulán a 26.közgazdász vándorgyűlésen fogalmazódtak meg. 
Ha szembesítjük a kívánságainkat, elképzeléseinket az intézkedéseink
től várt hatást a valósággal, akkor az ország nem lenne ilyen állapot 
ban. így kezdte beszédét a délutáni záró plenáris ülés szónoka 
CSIKÓS NAGY Béla, a Magyar Közgazdasági Társaság elnöke. Számára az 
egyik tanulság az, hogy a politikai elsőbbségének helytelen értelme
zése, amely a hatalmi harc körül bontakozik ki, hallatlan károkozója 
tud lenni a gazdaságnak. És erre konkrét példákat sorolt fel gazda
sági életünk nagyobb állomásairól. Napjainkhoz érve a következőkkel 
folytatta beszédét Csikós Nagy Béla: 
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- CSIKÓS NAGY: Azt hittük, hogy amit tennünk kell, az semmi 
más, mint a növekedés megállítása, egy új növekedési pályának a 
kialakítása, mindéképpen csak strukturális kérdés. És nem vettük 
észre, hogy ahogy kiapadtak a növekedési energiák tartalékai a 
KGST-n belül tkp. gazdaságpolitikai váltást kellett volna csinálni, 
az egy fő külpiacról, akét fő külpiacra áttérés dolgát kellett 
volna megoldani, tehát nyitni kellett volna a világpiac felé, majd
nem azt mondhatnám, nagyon jó lett volna, ha az előadás amit teg
nap hallgattunk NÉMETH Miklóstól, nem tegnap, hanem 1979-ben hang
zik el. 

-( tudósító) Az eladósodás folyamatát is elemezte CSikós Nagy Béla. 

- CSIKÓS NAGY: Arról foly vita ugye a 80-s évek első felében, 
hogy 84 után, ugye az adósság növekedés megszűnik, és hogy fizes
sük vissza az adósságokat. Miközben mi erről vitatkoztunk, három 
év alatt az adósságállományunk megduplázódott. Hát nem tudom mással 
hogy volt ez, én rám úgy hatott, mint valami jégeső, mert hiszen 
úgy adósodtuk el, duplájára a korábbinak, hogy alig folyt bele va
lami az ország vérkeringésébe. 
- ( tudósító) S mi lett az előbbiek végeredménye? 

- CSIKÓS NAGY: Ha megnézzük az új párt, és kormányt, egy nagyon 
terhes örökséget vett. De mindjárt hozzá szeretném tenni, hogy még 
csak annak a veszélye sincs kizárva, hogy megismétel ilyen hiba- ^é 
kat, vagy még ujtipusu hibákat is elkövethet. Miért? Elóször azért, 
mert sokkal nagyobb a készségünk a múlt bírálatára, mint a képes
ségünk a hibák kijavítására. Ha egy ország nem tudja merre akar 
menni, még ki se dolgozta progresszív struktúrának a kontúrjait, 
csak a gazdaságtalant termelés leépítését tekinti koncepciónak, 
az nem gödörbe lép, hanem örvénybe sodorja az országot. Egy rossz 
vállalatnál nem biztos, hogy a vállalat rossz, lehet, hogy a ve
zetés rossz, és akkor kár beépített tőkéket megsemmisíteni. Hát 
evvel a logikával, ma már például Nyugatnémetországban a Volkswagen 
cég nem működne, mert a VW cég tudvalevőleg csődbe jutoitt, de 
a vezérigazgatót cserélték ki és nem a vállalatot számolták fel. 
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- A holnaphoz vezető út. - A REformpárti Esték sorozat ezekben 
a percekben is tart. MARJAI József fórumát a KANDÓ KÁlmán műszaki 
főiskolát rendezik. A ijélyszinről jelenti Gárdái László: 

- Nincs olyan gazdaságpolitikai alternativa, amely ne köve
telne jelentős áldozatokat a lakosságtól - mondta többek között 
MARJAI József miniszterelnökhelyettes, vitaindító előadásában. 
A számok a 88-s adatok ellentmondásos helyzetet tükröznek. A leg
nagyobb eredménynek az látszik, hogy a külkereskdelmi forgalom a 
tervek szerint alakul, a cserearányok idén nem romlottak, tehát 
a külső feltételek kedvezően alakultak. A tőkés világban konjunktú 
ra volt, ez segítette a magyar exportot, de a kivitelben a leg
nagyobb tételt még mindig az alapanyagok és a mezőgazdasági ter
mékek képviselték. A szerkezetváltás jelei alig mutatkoznak. A 
veszteséges tevékenységek felszámolása sem gyorsult fel. A lakosság 
fogyasztása csökkent, de ez egybevág akormányzat szándékával, a 
gazdaságpolitika dilemmára, hogy a.z életszinvonalat újabb hitel
felvételekkel már nem lehet fenntartani. A magas hiteltörlesztési 
terheket ua. csak egy olyan megváltozott szerkezetnek lehet telje
síteni, ami minőségileg mást teremt. A kérdés az, hogy a társa
dalom elbírja-e a változások olyar. ütemét, ami garancia lehet 
arra, hogy a folyamatok ne lassuljanak le. Jövőre is szigorú pénz
ügyi politikára kell számítani - mondta a miniszterelnök helyettes. 
A. lakosság fogyasztása kedvező esetben is csak szinten marad, a 
reálbérek pedig tovább csökkennek, a fogyasztói árszínvonal az 
idei évhez hasonlóan emelkedik. A tervek szerint 89-ben ti. 500 
millió dollárral nőhet az adósságállomány, de emellett lehet szá
mítani az import liberalizálására. Az új bérmechanizmus részleteit 
most dolgozzák ki. MARJAI József beszámol arról is, hogy a KGST 
országok között az eltérő technikai színvonal és különböző ár
mechanizmusok miatt az együttműködés feletételei nehezednek, új 
fejezet nyilhat viszont az európai gazdasági közösséghez fűződő 
viszon yunkban, várhatóan e-hónap végén irják alá azt az szerző
dést, amely a mennyiségi korlátokat fokozatosan megszünteti. A 
beszámolót követő vitában, pontosabban kérdés-feleletben, egy "kér
désre válszolva MARJAI József elmondta, hogy még ebben az évben 
lesznek személyi változások a kormányban, többek között külön
válik a miniszterelnök és főtitkári funkció is. Mit jelent kőnk-
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rétan a pénzügyi politika? - kérdezte egy írásban feltett kér
désben az egyik érdeklődő? A szigorúságot elsősorban a termelői-
és fogyasztói ártámogatások leépítése jelenti. Ennek mértékét 
illetően azonban még vita van, - mondta a miniszterelnökhelyettes. 
Ez döntően befolyásolja ugyanis az infláció mértékét. A kormány
kiadások csökkentése önmagában semmit sem old meg, de ezzel együtt 
politikai okokból a kiadásokat 89-ben mérséklik, a csökkentések 
között szerepelt a honvédelmi kiadás is. Kevesebb lesz a minisz
térium- és az ottdolgozók létszáma is. Egy megállapítás az inflá
cióval kapcsolatban, a kormány szavahihetőségét kérdőjelezte meg. 
MARJAI József a számításokat végző Statisztikai Hivatal munkáját 
külföldi szakemeberekre hivatkozva is, kiválónak minősítette. 

( folytatás a következő oldalon ) 
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ehhez hasonló rendkivüli esemény, akkor az ő segítségükkel inkább 
ők emelik ki és a közelben lévő rendőri erőkhöz viszik és kisérik. 
Mi nem tartjuk sem célszerűnek, sem praktikusnak azt a megoldást, 
azt az elgondolást, hogy egyenruhás rendőr egy ilyen felvonuló 
tüntető tömegbe bemenjen és onnan akárkit is kiemeljen.- Hiszen ez 
megitélésünk szerint még nagyobb gondot, problémát okozhat, hiszen 
a tömegfelvonulás résztvevői nem tudhatják azt, hogy a rendőr 
miért ment be. Tehát irritálhatja. 
- És civil rendőrök nincsenek a sorok között? 
- Civil- rendőrök vannak, dehát ők abban a szituációban a rendezőkké; 
egyenértékűek, hiszen ők is kapnak rendezői karszalagot esetenként 
és az mint rendező léphet fel, mert egy civilrendőr megint kevés é^ 
nagy tömegben, hogy akármilyen intézkedést korrektül le tudjon 
folytatni. 
- A Kossuth-téren is feltűnt, hogy a Parlament előtti részt leszámitv. 
viszonylag kevés egyenruhás rendőr volt jelen.Ebből gondolom én, hogy 
volt helyettük vagy mellettünk sok civil. 
- Sok civil nem volt. Hadd mondjam azt, hogy a szükséges mértékig, 
de ez is csak azért, hogy a rendezőknek tudjanak segiteni. A rendőri 
feladat konkrétan a téren a legfontosabb az volt, hogy az országházna 
biztonságát biztositani védeni, nem azért, mert volt bármilyen olyan 
jelzésünk, hogy ezt a területet támadás érné, de pontosan azért, 
mert senki nem tudja, hogy egy ilyen nagy létszámnál milyen csoportok 
verődnek össze, kik csatlakoznak még a jószándékkal megjelenőkhöz 
Éppen ezért mi arra készültünk,hogy minden eshetőségre számitva, 
ott a rendet és a biztonságot tudjuk biztositani. 
- Itt egy ha tetszik ha nem, uj kurzusról van szó. Valami olyanról, 
ami az elmúlt több mint 3o évben nem volt és számolni kell vele, 
hogy a közeli jövőben lesz. Tehát nincs igy a rendőrségnek 
se lehet ....gyakorlata a tüntetés kezelésére. 
- Gyakorlatunk tényleg nincs. A tanulás nemcsak ránk vontakozik, 
hanem vonatkozik azokra is, akik ezt rendezik, szervezik -
- és akik résztvesznek benne -
- éppen azt akarom mondani, akik résztvesznek ebben a tüntetésben, 
mindannyiunknak meg kell ezt tanulni. Mi most abból indulunk ki, 
mert kiindulhatunk belőle, hogy egy ponton ennél a tüntetésnél is 
céljaink közösek biztonságára. Az, hogy nem következik be 
esetleg egy másik hasonló rendezvénynél nem tudjuk megmondani. 
Mindannyian ugy készülünk és arra készülünk, hogy a biztonság, a renc 
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fenntartható legyen számithatunk azok indulatára.... akik 
ilyen rendezvényen résztvesznek, előfordulhat. Nem tudom azt mondani, 
hogy biztosak lehetünk abban, hogy nálunk Budapesten vagy Magyarorszá_ 
gon tüntetések kapcsán nem fog bekövetkezni rendkivüli esemény és 
nemkell esetleg a rendőrségnek erőszakos eszközökhöz fordulni. 

- Parázs vita döntés nélkül. A fővárosi tanács mai ülésének egyik 
napirendje annak a kérdésnek az eldöntése volt, hogy amennyiben Budape 
és Bécs megkapná az 1995-ös világkiállítás rendezési jogát, akkor a 
magyar főváros melyik kerülete legyen a házigazda. A hat korábbi 
jelentkezőből mára csak három, Aquicum, Kőbánya és Gazdagrét maradt. 
De mint Szikra Zsuzsa beszámolójából hallani fogják, valójában még 
semmi sem dőlt el. 

- Noha a fővárosi tanács üléséről szól majd a tudósitásom, azt hiszem 
a nem Budapesten élőket legalább annyira érinti majd amit elmondok, 
mint az ittenieket. Az ülés harmadik napirendi pontja ugyanos az 
1995-ben esetleg Budapesten megrendezendő világkiállítás majdani 
helyszínéről folytatott vita volt. Ez pedig a látszat ellenére érinti 
a vidékiekeket is. Arról van sző, hogy a budapesti városépitő tervezc 
vállalat a BUVATI a tanács épitészeti osztályának megbízásából elké
szített egy úgynevezett döntéselőkészitő tanulmányt, amelyben azt 
vizsgálták, vajon hol lehetne a világkiállítást megrendezni Budapesté; 
Hat területet vizsgálatk részletesen, végül az összes feltétel végig
gondolása után az első három helyre Aquicum, Gazdagrét és a X.kerület: 
vásárváros került. Ma tehát arról kellett döntenie az ülésnek, hogy 
elfogadják-e ezt a három lehetőséget kináló javaslatot. Elfogadták. 
Igaz, csak kis többséggel és sok előterjesztett ellenjavaslat mellett. 
Az ellenjavaslatok között szerepelt olyan is, amelyik a világkiállí
tás majdani helyszinére vonatkozott. Csaba Péter XXI.kerületi tanács
tag szerint ugyanis negyedik alternatívaként föl kellene fenni a listí 
ra a Dunakorzót, mint lehetséges helyet. Ezt egyébként Polonyi Károly 
csoportja vizsgálta a bp.Műszaki Egyetemen. Azzal több tanácstag is 
egyetértett, hogy független szakértők véleményét is meg kellene 
hallgatni a lehetséges területek kijelölésénél. Nemcsak a mostani harc 
városrész kiállitási helyszínként való megnevezését vitatták, hanem 
azt is, hogy ki döntsön majd a végleges helyerői. Borzas Jenő III.ker. 
tanácstag szerint, ez elsősorban a fővárosi tanács és nem a kormány 
joga. Több képviselő felvetette, hogy miközben a majdani helyszinről 
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- Világkiállítás után, világpolitika. 
Magyarország rendkivül érdekelt abban, hogy mielőbb csökkentsék 
a területén lévő haderőket és fegyverzeteket, ide értve a hazánk
ban állomásozó szovjet csapatok kivonását. Erről HORN Gyula kü
lügyi államtitkár beszélt a bécsi utótalálkozón. Mint rámuatott 
geopolitikai helyzetnél fogva Magyarország is beleesik abba az 
öveztbe, amelyben a konvencionális fegyvereket illetően megtör
ténhet az első leszerelési intézkedés. Hozzá tette, hogy a bécsi 
konferencia nagy sikere lehet, ha a hagyományos fegyverzetek le
építése érdekében sikerült önálló tárgyalási fórumot létrehozni 
és azt beilleszteni az európai együttműködési és biztonsági folya
matba. HORN GYula a nemzetiségek kérdéskörét érintve megállapí
totta, hogy az emberi jogok bizotsítása alapvetően az egyes or
szágok ügye, mi több kötelessége. Az emberi jogok tiszteletben 
tartása és érvényesítése azonban nem tekinthető csupán egy-egy 
ország belügyének, mert az államok közti kölcsönös függőség miatt 
a szuverenitás és a be-nem avatkozás fogalma is új értelmet kap. 
Hangsúlyozta, hogy hazánk két- és többoldalú alapon egyaránt kész 
tárgyalni e kérdéseknek a rendezéséről. 

- A következő percekben három nemzetközi sajtóértekezletről szá
molunk be. Az elsőt Petrovszkij szovjet külügyminiszter helyettes 
tartotta Moszkvában. Tudósítónk: Baráth József: 

- Az Egyesült Nemzetek Szerwezete az utóbbi időben mind 
fontosabb szerepet játszik a nemzetközi kapcsolatok javításában 
a regionális konfliktusok feoldásában. Ma már nemcsak az államok 
érdekeinek kifejezésére alkalmas, de egyra hatékonyabb eszköze 
ezek kiegyensúlyozásának is. Ezt mondta Petrovszkij szovjet külügy
miniszter helyettes, az ENSZ küszöbönálló 43. közgyűlésének szen-
tentl mai sajtótájékoztatóján. A nemzetközi szervezetekkel foglal
kozó vezető diplomata az egész világra kiterjedő kollektív biz
tonsági rendszer kidolgozásában jelölte meg az ENSz legfontosabb 
feladatát. Kijelentette, hogy a legszerelés folyamata csak akkor 
lehet igazán hatékony, hogyha nemcsak a szovjet-amerikai kétoldalú 
kapcsolatok kérdése marad, de egyre több ország csatlakozásik hoz
zájuk, sokoldalú jelleget ölt a folyamat. Petrovszkij kifejtette 
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azt a szovjet álláspontot, hogy az 1992-re meghirdetett nemzet
közi környezetvédelmi konferencia időpontját előre kellene hozni. 
mert az ökológiai helyzet oly súlyosság vált, hogy a nemzetközi 
feladatok meghatározása nem tűr további halasztást. 

- Tájékozt atót tartott ma a Bem Rakparton a magyar külügyi szó
vivő is. Erről a sajtóértekezletről Kulcsár István tudósít: 

- Dr. KOMOROCZKI István szóvivő bevezető nyilatkozatában ^ 
elmondta, hogy miért állapodtunk meg Délkoreával állandó képvi
seletek felállításáról Szöulban ill. Budapesten. 

- KOMOROCZKI: A Koreai Köztársaság irányában tett lépéssel 
kifejezésre jutta tjük a második világhábprút követen kialakult 
és azóta fennálló távolkeleti realitások iránti nyíltságunkat. 
FElismerésünknek adunk hangot a Koreai félsziget déli részén élő, 
a koreai nemzet több mint 40 milliós lélekszámot képviselő cso
port iránt, amely északi honfitársaikhoz hasonlóan kiemelkedő 
eredményeket ért el a gazdasági építőmunkában. Úgy gondoljuk, 
ogy mostani lépésünkkel hozzájárulunk az északi- és délkoreai fél 
közötti pártbeszéd folytatásához és a feszültség csökkentéséhez. 

- ( tudósító) A szóvivő kérdésemre elmondta, hogy az állandó kép- ^ 
viseletek létesítéséről szóló elhatározásról értesítették a Koreai 
Népidemokratikus Köztársaságot, amely aközlést tudomásul vette. 
Dr. KOMOROCZKI István megemlítette, hogy 68 olyan ország van a 
világon, amely mindkét koreai állammal tart fenn kapcsolatot. Ezu
tán ismét a Magyar Rádió kérdése, majd a szóvivő válasza követke
zett: 

- ( tudósító) Vannak olyan sajtójelentések meg félhivatalos 
kiszivárogtatások, hogy Shamir izraeli minisztrelnök Budapestre 
jön. A szóvivó megtudja-e ezt erősíteni, vagy cáfolni? 

- Dr. KOMOROCZKI: Y. Shamir izraeli miniszterelnök látoga-^ 
tásáról azt tudom mondani, hogy valóban az izraeli kormányfő 
magánlátogatásra szeptember 14-n, 15-n Magyarországra érkezik 
és ezt követően hazautazik, tehát meg tudom erősíteni ezeket a híreke 
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- ( tudósitó) A sajtótájékoztatón ezután több kérdés is fir-
ta tta Shamir holnap kezdődő magyarországi programjának részleteit. 
E kérdéseket azonban a szóvivő elhárította azzal, hogy az izraeli 
miniszterelnök látogatása magánjellegű lesz. Elhangzott egy kérdés, 
az NSZK-beli állítólagos magyar kém-üggyel kapcsolatban is. Vála
szában a magyar külügyi szóvivő két dolgot hangsúlyozott, először, 
hogy a szóbanforgó személyek bár magyar származásúak, évtizedek 
óta külföldön élnek. Másodszor, Magyarország a Kelet-nyugati pár
beszéd elmélyítésére törekszik és bízik abban, hogy partnereink 
is készek velünk együtt a kapcsolatokat zavaró akadályok és célzatos 
sajtókampányok megszüntetéséért munkálkodni. 

- Feszült bepolitikai helyzetben tartotta meg sajtótájékoztató
ját Urbán, a lengyel szóvivő. Varsóból jelenti Nemes Gábor: 

- A kormány nem hajlandó nyomás alatt tárgyalni, a Mindent 
vagy Semmit taktikájával maximalista követelésekkel mindent el is 
lehet veszíteni, - figyelmeztette Ruban mai sajtóértekezletén az 
ellenzéket azokra a gdanski megbeszélésekre utalva, amelyeken a 
Szolidaritás és köre az utóbbi napokban kialakította álláspont
ját a Kiszczak belügyminszterrel folytandó tárgyalásokra. Úrban, 
aki hangoztatta, hogy amit mond, azt a belügyminiszterrel egyet
értésben mondja, ugy értékelte a gdanski Brigita templomban le
folytatott ellenzéki megbeszéléseket, hogy azokon a Szolidaritás 
engedélyezését, mint a tárgyalások előfeltételeit határozták meg. 
Pontosabban azzal fenyegetőztek, hogyha a kormány nem egyezik bele 
a Szolidaritás legalás működésébe, akkor kész tények elé fogják 
állítani. Ezzel kapcsolatban felvetődött egy újabb sztrájk-hullám 
lehetősége is. A kormányszóvivő megismételte, hogy tárgyalni ugyan 
mindenről lehet, de a Brigita templomban elfogadott ellenzéki plat
form alapján nem lesz megegyezés. Sőt az ilyen álláspontok magát 
a tárgyalást is veszélyeztetik. Úrban még azt a lehetőséget sem 
zárta ki, hogy a kerekasztalt a kevésbé szélsőséges nézetek kép
viselőivel kezdik és csak fokozatcsan bővítik a kört. A figyelmez
tetések kemény hangja nemcsak azt mutatja, hogy a nemzeti kerek
asztal tárgyalások, ill. az ellenzék bevonása a kormányzásba igen 
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nehéz manőver, amelynek rengeteg ellenzője van, mindkét oldalon, 
hanem egyúttal egy esetleges újabb tárgyalási forduló előjátékának 
is tekinthető. Úrban ugyanis legutoljára két hete hazsnált ilyen 
kemény hangot, az ellenzék szélsőséges szárványai szemben és más
nap már sor is került Kiszczak és Walesa első találkozójára. A 
mostani helyzet, noha ezúttal nem folyik sehol sztrájk, talán a 
két héttel ezelőttinél is bonyolultabb, hiszen a gdanski Szoli
daritás nyilatkozat mellett egy másik hír is berányékolja. Úrban 
ma bejelentette, hogy annak idején a sztrájkoló stalowa wolai 
üzemben meghalt rendőr minden valószinüség szerint nem lett öngyil
kos tehát haláláért közvetlenül valaki felelős. A nyomozást, amely
nek politikai súlya lehet, tobább folyik. 

Az ENSz menekültügyi főbiztosa és a Vöröskereszt képviselői sze
reint egyelőre nincs bizonyíték arra, hogy Irak valóban vegyi 
fegyvereket használt a kurdok ellen. Ezt arra a jelentésre alapoz
zák, amelyet egy szakértői csoport tett közzé, miután Iránban 
kurd menekültek közt folytatott vizsgálatot. Ugyanakkor az Egy. Álla
mok, az NSZK, Nagybritánnia és Japán felkérte a világszervezet fő
titkárát, hogy ő is küldjön bizottságot a helyzet megállapítására. 

Az Európaparlament szocialista pártcsoportjának meghívására Strass-
bourgba kezdett látogatást J.Arafát. A palesztin vezetőt fogadja 
az európaparlament elnöke és Cheysson a Közös Piac brüsszeli bi
zottságának közeikeleti ügyekben illetékes tagja is. Arafát láto
gatása miatt egyidejűleg rokonszenv és ellentüntetések voltak a 
francia városban. 

Az Egy. Államok a Midway után a Nimitz? repülőgéphordozót is a 
délkoreai partokhoz vezénylik. Hivatalos források nem közölték, 
de úgy tudni, hogy a két hadihajó az olimpiai játékok zavartalan
ságát hivatott szavatolni. 

A kubai külügyminisztérium önkényesnek és igazságtalannak minő
síti, hogy kiutasították Angliából Kuba nagykövetét. A havannai 
állásfoglalás rámutat, hogy a diplomatának semmi köze nem volt 
a londoni képviselet harmad titkárával történt incidenshez. 
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Az albán külügym-iniszter személyében a 2.világháború óta a legmagasat 
ranu tiranai politikus tárgyal Nyugateurópában, azon belül is Bonnban. 
Maliié nyugatnémet kollegájával Genscherrel és gazdasági vezetőkkel 
folytat megbeszéléseket. Látogatása idején egy kulturális egyezményt 
is aláirnak. Az NSZk és Albánia egy évvel ezelőtt vette fel a diplo
máciai kapcsolatokat. 

A jugoszláviai Koszovó tartományban különleges intézkedéseket hoztak 
az albán nacionalizmus visszaszorítására. Az országrészbe speciálisan 
kiképzett rendőr egységeket vezényeltek. 22 települést teljes egészé
ben ezek ellenőriznek majd. Ezen kivül birókat, felügyelőket és 
más belügyi szakembereket irányítanak a tartományba. Koszovóban a 
hét évvel ezelőtti megmozdulás óta több mint looo főként albán nemzeti 
ségü emebrt vettek őrizetbe mert illegális szervezeteket támogattak. 

- A szabadságáról most visszatért szovjet pártfőtitkár krasznojarszki 
látogatásának mai napjáról kaptunk jelentést moszkvai tudósítónktól: 

- Most együtt kell pótolnunk azt, amit az elmúlt évek során veszni 
hagytunk. Ezt mondta M.Gorbacsov mai látogatásán a krasznojarszki 
műszálgyárban. A szociális szféra fejlesztését országosan is elhanya
golták a SzU-ban, jelentette ki az SzKP főtitkára. A háború után 
felfeljelstett szibériai városokban azonban különösen nehéz a helyzet. 
Mindenki az uj nagy létesítmények üzembe állitásával foglalkozott és 
igy az olyan városok fejlesztése mint Krasznojarszk, háttérbe szorult. 
Nem volt elég lakás, iskola, kórház és mindezért elsősorban a közpon
tot terheli a felelősség. Ugyanakkor változatni csak közösen lehet. 
Hiszen Moszkva csak a kedvező feltétleket teremtheti meg az előrelépés 
hez, a konkrét intézkedéseket azonban helyben kell meghozni. Gorbacso\ 
ezzel kapcsolatban bölcs döntésnek mondta, hogy aterületi pártbizottSc 
vadonatúj székházát átadták egy kórháznak és szociális feladatokra 
alakitanak át más a vezetés céljaira emelt épületeket is. A főtitkár 
jó hirt hozott a középszibériai város lakóinak. A tervbizottság a 
terület fejlesztésére nmagy összegeket szán a következő ötéves terv
ben. M.Gorbacsov várhatóan a hét végéig tartózkodik Szibériában. 

- Milyen ellenszolgáltatást nyújtott az NSZK a libanoni tuszszedőknek'. 
A kérdésre bonni tudósitónk Szalay Zsolt próbál válaszolni: 
- A libanoni tuszügy eredményes megoldása általános elégedettséggel 
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tölti el a hivatalos Bonnt. Miután az éjszaka kishabadult csaknem 
2o hónapos bejrúti fogságából Rudolf Cordes az egyik legnagyobb 
nyugatnémet vegyigyár menedzsere, mindenki mindenkinek hálálkodik. 
A kancellár a minisztereknek, a miniszterek egymásnak, a kormány 
az ellenzéknek és az egész NSZK Sziriának illetve Iránnak, amiért 
közmüködtrk a sikeres ügyintézésben. Az össznépi lelkesedést csak az 
zavarja, hogy nem sikerül elhallgattatni azokat a hangokat, amelyek 
szerint az NSZK valamilyen ellenszolgáltatást nyújtott az emberrab
lóknak. A ma reggeli Bild Zeitung azt irta, hogy Cordes munkaadója a 
Hoechst Müvek lo millió márkát fizetett ki. Egy francia lap, a Libera
tion politikai engedményeket emlegetett. Az első feltételezést Gens^he 
külügyminiszter váfolta mondván, hogy semmiféle váltságdíjról nem volt 
szó. A második pedig már maga a kancellár azzal, hogy a hosszú és 
körülményes tárgyalásokon az NSZK semmiféle elvi engedményt sem tett, 
csupán bölcsen és diplomatikusan kereste a legjobb esélyeket. Az üzlet 
emebr jelenleg a sziriai kormány egyik damaszkuszi vendégházában van, 
de még ma hazahozza a Luftwaffe különgépe. Feleségén kivül elutazott 
érte W.Scheuble miniszter, a kancellári hivatal vezetője és még 
vagy egy tucat politikus. Azt viszont nem közölték, hogy a különgép 
mikor fog visszaérkezni és hová. 

- Csehszlovákiában törvény készül a kábítószerezés és az alkoholizmus 
ellen. A részletekről prágai tudósitónk Forró Evelin számol be: 

- Tizezer kábizószerest tartanak nyilván a csehszlovák egéészgésügy-
ben. Azt viszont nem tudni, hogy mennyien szerepelnek a bűnügyi nyil-
vátartásban. A számot meglehetősen habozva mondta ki az egészségügyi t 
rca képviselője a kormányelnökség sajtótájé-koztatóján. Eddig a kér
dést nagyon szemérmesen kezelték és soha nem hangzott el hovatalos ada 
csupán annyit, hogy fokozni kell a harcot a narkománia ellen. Hogy a 
helyzet komoly és nemcsak a kábirószeresek, hanem az alkoholisták és 
a dohányosok száma sem kevés, jelzi, hogy csakúgy mint a SzU-ban, itt 
is törvény készül. Külön külön dolgozta ki a tervezetet a cseh és a 
csehszlovák nemzeti tanács, de a törvény már szövetségi szintű lesz. 
Korlátozni akatják a szeszesitalok árusitását a cukrászdákban és a 
csemege üzletekben. Az elmúlt évekbenugyan sikerült 1.5 literrel csökk 
teni az egy főre jutó alkohol fogyasztást, de ez még most is 8 liter 
6 deci tiszta szeszben számolva. Mint tudjuk, ezt ugy számitják ki, 
hogy a csecsemők is benne vannak, tehát nem a felnőtt a lakosságra. 
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A jövőben szigorúbban büntetik azokat a vezetőket, akik isznak vagy 
eltűrik az italozást a munkahelyér.. 

- Ismét hazai dolgainkról: 
- Uj határozatokra nincs szükség, mert az eddigiek se valósultak meg. 
Mondta az egyik képviseli az Országgyűlés iapri bizottságának a 
Medicorban megtartoptt tanácskozásán, ahol a gép és elektrotechnikai 
ipar háttér iparáról folyt a vita. Abban persze igazán nem is volt 
vita, hogy a háttéripar változatlanul a mélyponton van.- És ez továb 
zilálja a gazdaságot. Vajda Zsuzsa hangképes beszámolója: 

- 198o-ban kormányhatározat született a háttéripar fejlesztéséről. 
Ez azonban nem ösztönöztr a vállalatokat az alkatrészek, részegységek 
gyártására. A direkt exportra való ösztönzésnek az lett a következmén 
hogy megnövekedett az alkatrész import. A ma tárgyalt két iparágban, 
gép és elektrotechnikai iparban az átlagos meghaladó mértékben. Akkor 
lesz javulás, hogyha a válallatok érdekei nem állnak szemben a 
népgazadsági érdekkel, mondta KÖTELES Zoltán felszólalásában: 

- (Köteles) A helyzet tehát ijesztő.- Én ugy érzem, hogy meg kell 
állapitanunk és erre felhivni a kormányzat figyelmét, hogy nincs ered 
meny határozatból gazdasági feltételek, érdekeltség biztosítása nélkü 
Azt hiszem, hogy már nyugodtan leszögezhetjük, hogy a direkt export 
ösztönzés megbukott. Árt a gazdaságnak. Az alkatrészipar, vagy ha 
tetszik a beszállitó ipar helyzetről nézve egyértelműen szétziláló 
a gazdaságban a vállalatközi kapcsolatokat, az ellátást neheziti. 
A pénzintézetek területén ugyanebben az időben a nyereség 45 %-al 
nőtt. Na most én nem a pénz sajnálom a pénzintézetektől, hanem ahhoz 
hogy ez a gazdálkodás,piacgazdálkodás, nevezzük aminek akarjuk, mű
ködjék, ahhoz a feltételeknek meg kell érnie. Ha a pénzintézetektől 
ez a pénz a klasszikus módon, ahogy a pénzintézetek szokták csinálni 
világban, visszafolyik a termelésbe, befekteti, bemegy a tőkéjével a 
termelésbe, akkor nekem semmi bajom nincs. 

- (tudósitó) A megoldás egyik útja lehet az is, ha szabaddá tesszük 
a piacot. De hogyan? Lehetséges-e ez pl. az alkatrészek, részegységek 
esetében? BERECZ Frigyes ipari miniszter igy látja: 
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- BERECZ: A2 egyik tábor úgy értelmezi, hogy engedjük a 
fejlett árút, azt is ami az iparnak kell, fogyasztási cikket is, 
az majd import versenyt generál, a jó fölveszi a versenyt és ilyen 
formán az import liberalizálás betölti az élénkitő, serkentő sze
repét és hadd hulljon a férgese, ami nem tudja ezt a versenyt 
állni, és ez megint tkp. egy szerkeztváltás pozitiv hatása lesz, 
ha ezek elhullanak. A másik tábor úgy gondolkodik, hgoy hát az 
import liberalizálás az arra is nagyszerű lehetne, hogy amit ma a 
gyártók nem tudnak megoldani, vagy csak keserevesen, megfelelő 
import gyártóeszközzel, import anyagok, import alkatrészek segít
ségével, idehaza versenyképessé tehetik a beföldi piacon, de ™ 
kiváltképpen az export sikert arathatnak vele. Melyik hatást vegye 
előtérbe a gazdaságpolitika, de én azt hiszem, hogy mind a két 
hatással számolnunk kell, vigyázni kell arra, hogy szerepet ne 
cseréltessünk a kétféle szemponttal. 

- ( tudósitó) Ki és milyen előjogos támogatást kapjon, vagy kapjon-e 
egyáltalán? Ez gazdaságpolitikai döntés, de meghatározza iparunk 
előrehaladását, - mondta többek között a miniszter. 

- BERECZ: Itt megint szembetalálkozunk egy korszerű, ugye 
reform köntösbe Öltözött dogmával,hogy visszafékezni a kitermelő 
ipart és feldolgozóipar preferál, de ennek a legkorszerűbb anya
goknak, amiből a legkorszerűbb termékeket lehet csinálni. Azoknak 
a gyökerei a kitermelőipart zavarná, nem a sok millió tonna szén ^ 
közvetlenül, nem a sokezer, százezer tonna aluminium, hanem eset
leg annak a melléktermékébe, sőt évtizedeken keresztül a meddő
hányójára dobott ásvány kupacokban, néhány kilós, néhány dekás, 
néhány grammos mennyiségben ott van az értékes anyag. Néhány meg
szállott ember a laboratóriumban, aki néhány pohár ilyen naracssárga 
port készített a meddőhányóból. Ebből a néhány pohárnyi porból, 
kb. tízezer szines képcsőnek a belső bevonatát lehet kiképezni, 
ami hát ugye ha beleépül a szines képcsőbe, akkor egy nagyon érté
kes és a magyar ipar számára nagyon kemény háttéripari árú, és 
ezt a port viszonylag olcsón, kilónként mindössze 20-ezer dollár
ért eladjuk. Hát ez beépülve a termékbe, tízszeres, százszoros 
a Ugyanezt el lehet mondani a magyar aluminium iparnak ugye 
a melléktermékéről, ami 4 millió dollárt jelent az országnak egy 
évben, majd amikor elérkezik a magyar feldolgozóipar odáig, hogy 
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valiumarzenid? bázisú alkatrészekkel dolgozik, akkor szászoros 
áron visszavesz, hát ugye ilyen formán függnek össze a kitermelés 
legmélyebb gyökerei a feldogozóipari csúcsteljesítményekkel, te
hát nem suzabad dogmákká merevítenünk azt, hogy a kitermelőipart 
visszafogni, feldolgozóipart fejleszteni, végig gondolni alaposan 
a vertikumokat, hogy mi mivel függ össze. 

- TElefonnal egy hír nyomában. A távirati iroda röviddel ezelőtt 
érkezett jelentése szerint, fertőző májgyulladás járvány ütötte 
fel a fejét Monoron. Hány megbetegedésről tud dr. Büké Dezső, a 
Pest-megyei KÖJÁL igazgató főorvosa? 

- Dr. Büké: A májusban kezdődött járvány során eddig kb. 
negyven betegről tudunk. Mára z elején kiderült, hogy hepatitis-A 
virus okozta fertőző májgyulladásról van szó. Már kezdettől fog
va védőoltásban részesítettük a betegek közvetlen környezetét. 
ezek a betegek zömmel gyerekek. 
- Azt hiszem, hogy azért került e;: most nyilvánosságra, mert ugye 
a tanév kezdéskor nagyon sok gyerek védőoltást kapott? 
- Most amkor a tanév elkezdődik és ezek a gyerekek a ferőtőző 
környezetből az általános iskolákba, óvódákba, gimnáziumokba be
lépnek és ott sokkal több gyermekkel találkoznak, akik mind fo
gékonyak lehetnek a fertőzésre, nyilván egy szélesebbkörű ilyen 
passzív immunizálást kellett ezzel a védőoltással végezni, a 
legjobb tudomásom szerint a körzeti gyermekorvos, a körzeti orvosok 
Monoron a KÖJÁL irányításával kb. 3-ezer tanulót, ill. óvódást 
általános iskolás és középiskolás gyermeket részesítettek védő
oltásban, amit tkp. most már másodszor törntén, mert ez kb. hat
hetes védelmet nyújt. 
- CSakhogy hallom a szülők egy része tiltakozik, mert a védőoltás 
alapja vérkészítmény és nagyon féltik az aids-fertőzéstől a gye
rekeket. 
- Mi is tudunk ilyen szórványos esetekről, talán igy mondhatnám, 
amelyek egyáltalán nem indokoltak a jelenlegi ismereteink szerint, 
ti. a GAmma-globulin olyan technológiával készül, egyébként a 
humán oltóanyag termelő és kutató intézet állítja előf legjobb 
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tudomásom szerint, hogy az kizárja azt, hogy az aids-terjeszté-
sében bármiféle szerepe lehessen. 
- Számolniuk kell azzal, hogy újabb fertőző májgyulladás megbe
tegedések lesznek Monron? 
- Kizárni éppen a viszonylag hosszú lappangási idő miatt teljes 
biztonsággal nem lehet, bár ez a 3-ezer Garamaglobulin oltás való
színűleg a járványnak az elvágásához nagymértékben hozzá fog já
rulni, ill. ahhoz, hogy a továbbimegbetegedések legalább tömegesen 
ne forduljanak elő, és még egyébként itt jegyezném meg, hogy az 
eddigi betegek szerencsérte enyhe lefolyásúak, gyakorlatilag gyó
gyultak, de hát természetesen mint fertőzés azért veszély-forrás 
marad, pontosan addig, amig nem sikerül teljes mértékben felszá
molni azokat a higiéniás körülényeket és viszonyokat, amelyek a 
járvány kiinduló pontját képzeő érintett lakossági csoportban 
jellemzőek, és erőfeszítéseket tesz nemcsak a KÖJÁL, hanem a helyi 
tanács is, amelynek a területén ezek a betegségek előfordulnak, 
temrészetesen a KÖJÁL és a helyi közegészségügyi kirendeltségnek 
az irányításával, ill. a szakembereinek aközreműködésével már, ami 
a ferőtlenítést illeti. 

Sport: Davis Cupa, tenisz mérkőzés. Markovics a francia 
kapott ki 6:3 6:1 arányban, Vágó pedig az NSZK-beli Maurertől 
szevedett vereséget 3:6 6:1 6j_3-ra. -

IDŐJÁRÁSJELENTÉS: 
- Túlnyomóan borult lesz az ég, országszerte jelentős mennyiségű 
eső várható, helyenként zivatar is kialakulhat. A legalacsonyabb 
éjszakai hőmérséklet 10-15 fok között, a legmagasabb nappali hő
mérséklet északnyugaton 13, délkeleten 18 fok közül alakul. 

- Az EM ezzel végeért, Forró TAmás hallották. 

- ooo - 0 - ooo -
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FELHÍVÁS!1 19.15 h 

Felhívjuk kedves hallgatóink figyelmét, hogy az Esti Magazin 
szerkesztősége a folyamatos tartalmi- és formai megújulás szelle
mében úgy döntött, hogy ezentúl nem jelzi előre az EM melléketét 
és nem a Rádió Újságban előírt kötelezettsége lesz a vezérlő elv. 
Ennek szellemében a Melléklet akkor jelentkezik majd, amikor azt 
az események részletes bemutatása, magyarázata indokolja. 

- ooo - 0 - ooo -

PETŐFI-adó 

HÍREK 21.00 h 

Magyarország és Délkorea állandó képviseltet létesít Budapesten, 
ill. Szöulban. KOMOROCZKI István a Külügyminisztérium szóvivője 
arról is tájékoztatta az újságírókat, hogy a két kormány hamaro
san tárgyalásokat kezd a kapcsolatok rendezéséről,tekintve véve 
a Koreai Demokratikus Népköztársaság álláspontját, hangsúlyozta, 
hogy Magyarország továbbra is támogatja a két Korea békés egyesí
tésére irányuló kezdeményezéseket. - A külügyi szóvivő válszolt 
a magyar vonatkozású nyugatnémetországi kémügyről feltett újság
írói kérdésekre is. Az elmúlt hetekben néhány nyugati lapban több 
cikk jelent meg erről a témáról. Az ügynek valóban van néhány ma
gyarszármazású szereplője, de valamennyien évtizedek óta külföldön 
élnek, - közölte a szóvivő. 

Mihail Gorbacsov ismét megerősítette, hogy a peresztrojka csak 
akkor számíhat sikerre, ha legelőszöris megvitatják az emberek 
életkörülményeit. A szovjet vezető krasznojarszki látogatása má-
sdok napján a GYeniszej legnagyobb üzemében beszélt. Rámutatott, 
hogy szociális-, ill. ellátási téren Szibéria lényegesen lemaradt 
az ország többi része mögött és ezért egyértelműen aközponti irá
nyítás a felelős. Úgy vélte azonban, hogy a helyzetet helyben 
kell megoldani. Gorbacsov a nap folyamán tudósokkal is találkozott, 
és egyetértett velük abban, hogy a természeti kincsek fokozott 
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kihasználása súlyos környezeti károkat eredményezhet. 

A libanoni fővárosban náhány órára elrabolták az ország hadügy
miniszterét. Ism. 

A délafrikai kabinett pert akar indítani a Nobel-Béke-díjas 
anglikán püspök, DesmondTutu ellen, mert a feketebőrű főpap 
a jövő hónapra tervezett helyhatósági választások bojkottjára 
szólított fel. Tutu, aki állásfoglalásáért akár lo évi börtön
büntetést is kaphat, azt kifogásolta, hogy a szavazást megalázó 
faji megkülönböztetés kíséri mivel a fehérek, feketék és ázsiai 
származásúak csak külön adhatjákle voksukat. 

- ooo - 0 - ooo -

KOSSUTH_adó 

HÍRVILÁG 22.00 h 

A műsorvezető-szerkesztő: Kulcsár István. 
Az adás tartalma röviden — 

_ Magyarországnak igen fontos érdeke, hogy az európai leszerelési 
folyamat keretében mielőbb csökkentsék a területén lévő haderő
ket és fegyverzetek, ide értve a szovjet csapatok kivonását. Ism. 

Budapesten az iráni parlament külügyi bizottságának elnöke kérte, 
hogy Magyarország támogassa az öbölháború befejezésére felszólí
tó biztonsági tanácsi határozat megvalósítását. M. Sadek Haharit, 
aki parlamenti küldöttség élén tartózkodik Budapesten, találkozott 
Grósz Károly kormányfővel és Várkonyi Péter külügyminiszterrel. 

A teheráni politikus a megbeszéléseken úgy vélekedett, hogy bővül
hetnek a politikai-, a gazdasági-, a tudományos- és a kulturális 
kapcsolatok Magyarország és Irán között. 

- A reggeli lapokban olvashattunk arról, hogy hazánk Szöulban, 
Délkorea pedig Budapesten állandó képviseltet létesít. ílélkorea 
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pedig Budapesten állandó képviseltet létesít. A délkoreai főváros
ban, mint a TV híradóból értesülhettünk, maga a külgüyminiszter 
jelentette be ezt a hírt, méghozzá a tévé élő adásában. Nálunk 
a külügyi szóvivő füzőtt hozzá kommentárt, reggeli sajtóértekez
letén. Ism. 830 old. 

- Az izraeli miniszterelnök holnap kezdődő magánlátogatása kap
csán munkatársunk Ónódy György interjút készített Györké József
fel, a párt kb-a külügyi osztályának helyettes vezetőjével. El
ső kérdése még Shamir ellenfelének és egyben minisztertársának, 
Peresnek a múltkori látogatására vonatkozott. 

- Nem sokkal ezelőtt a két izraeli vezető politikus közül 
az egyik, Peres Magyarországon járt, hogy jött létre ez a láto
gatás? 
- GYÖRKÉ: Valóban ez év májusában Peres látogatásra jött Budapes
ten, utón Madriból, részt vett a Szocialista Internacionálé tanács
kozásán, ez úgy szólván laikus szemlélőnek is furcsának tűnik, 
hiszen azzal a helyzettel állunk szemben, hogy akét ország között 
még nincs diplomácia kapcsolat ua. jelentős politikust fogadtunk. 
A látogatást Peres kezdeményezte, és véleményem szerint a mi rea-
gáláésunk annak szellemében történt, annak az új szellemnek a 
kibontakozásában történt, ami a mi pártkonferenciánkat megelőzően, 
ill. után következő időben is már érszlelünk, vagyis nem lehet 
a régi módon politiázlni, nem lehet a régi sémákat alkalmazni, 
hiszen ma 1988-ban teljesen más a helyzet, mint 1967-ben volt a 
diplomáciai kapcsolatok megszakításának idején. 
- VAn egy római szólés, hallgatassék meg a másik fél is, ez a 
magyarázata annak, hogy nemsokára Shamir is Magyarországra érkezik? 
- Én ugy gondolom, hogy ez is szerepet játszik, a másik fél foga
dásában, és szerepet jtászik az is, hogy Shamir miniszterelnököt... 
hogy végülis ő a jelenlegi izraeli kormánynak a vezetője és egy 
ilyen látogatás lehetőséget ad arra, hogy akétoldalú kapcsolatok 
megbeszélésén túl, ismételten kifejtsük álláspontunkat a közel-
keleti kérdés rendezéséről, amelynél gyorsan hozzá teszem, hogy 
a mi álláaspontunk az 1967 óta következtés volt, vagyis rendezni 
kell a palesztin kérdést, meg kell adni a palesztinoknak az önnálló 
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nemzeti állam létrehozásához való jogot, ua. el kell ismerni 
izrael államnak alétezését, tehát az elveink nem változtak, de 
kettéválasztanám a közeikeleti problémát és a magyar-izraeli 
diplomáciai kapcsolatoknak a rendezését, amelyet annak idején 
1967-ben a sok hiedelemmel ellentétben, nem közös döntés alapján 
szakítottuk meg a szoc.országok, hanem minden szoc.ország, aki 
akkor megszakította, saját egyéni döntés alapján. 
- itt szó esett kétoldalú kapcsolatainról, tehát Magyarország és 
izrael kapcsolatairól. Ennek betetőzéseként várható a közeljövő
ben a diplomáciai kapcsolatok felvétele is? 
- Hát jóslásokba egyetlen politikus sem vállalkozhat, én sem 
vállalkozom jóslásokra, de a személyes meggyőződésem, hogy előbb-
utóbb ennek be kell következnie, tehát ez a lesz a logikus vége 
annak a kapcsolatépítő tevékenységeknek, amelyek most már immár 
második éve igen intenziven folytatunk Izraellel, nem hiszem hogy 
erre most sor kerül, de biz6onyos vagyok benne, hogy az igen közeli 
kövőben erre sor kell, hogy kerüljön. 

- Az interjú telejs szövegét holnap reggel hallhatják, Külpolitikai 
figyelőnk c. műsorunkban 8.50 pezdettel a Petőfi Rádióban. -
Most a lengyel kormányszóvivő mai sajtóértekezletéről számol be ^ 
varsói tudósítónk Nemes Gábort. Ism. 831 old. 

- RAkowski a lengyel párt kb-i titkára, a PB mai üléséről beszámol
va ugy nyilatkozott az este a varsói tv-ben, hogy a kerekasztal 
megbeszélés akár a legközelebbi napokban is összeülhet. De egyál
talán milyen kerekasztalról van szó Lengyelországban? A választ 
ismét varsói tudósítónk modndja el. 

- Jó nagy kerekasztalnak kell lennie, hogy mindenki elférjen 
mellette . A tárgyalásokon résztvevők száma ugyanis valószínűleg 
20 és 30 között lesz. A lengyel vezetési elkézpelések szerint a 
társadalom legfotnosabb erői, áramlatai képviseltetik magukat, igy 
a kormány, a népfront jellegú PRON, a koalíciós pártok és a hiva
talos katolkus szerveztek. Aztán természetesen az egyház, a függet
len értelmiségiek és az eddig semmilyen hivatalos fórumot nem 
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kapott ellenzék, tehát pl. a Szolidaritás részéről Walesa, aztán 
az augusztusi sztrájkok egyik vezetőej, no meg egy ellenzéi lap 
főszerkesztője. A megbeszéléseken elvben minden kérdés napirendre 
kerülhet, de a legfontosabb cél mégis csak a lengyel politikai 
refomrok egy új politikai szisztéma kidolgozása, tehát azt kell 
meghatározni, hogy hogyan lehet a lengyel társadalom különböző 
erőit, az ellenzéket is, bevonni aképviseleti szervekbe és a 
kormányzásba. Hogyan lehet feloldalni a mostani a patt helyzetet, 
amikor az egyébként szükséges reformok kellő társadalmi támogatás 
hiányában egyszerűen megfeneklettek, és az ország képtelen kimászni 
a válságból. 

- Mi tagadás elég megdöbbentőenk érzem, azt a abeszámolót, amelyet 
Baráth Józseftől kaptunk, Mihail Gorbacsov krasznojarszki tartóz
kodásának mai másodiknapjáról, pontosabban azt érzem megdöbbentő
nek, amit a főtitkár a szibériai városban elmondott. 

Úgy viselkedtünk, mint valami gyarmatósitók, akik minél 
gyorsabban ki akarnak szipojozni egy vidéket, és nem érdekli őket, 
hogy aztán lehet-e ott lakni, pedig itt évszázadokon át az utó
daink fognak élni. IOgy fakadt ki Mihail Gorbacsov azon a beszél
getésen, melyen tudósokkal, gazdasági vezetőkké, a Szibériában 
kialakult helyzetet elemezte. Az SZKP főtitkár most a tőleg meg
szokott nyilt megfogalmazásokon is túl ment és éles szvakban 
bélyegezte meg a viszonyokat. Mint kijelentette: itt az emberek
kel már nem lehet beszélni, mert a torkunknak ugranak a gondjaik 
ka, és igazuk van. A prábeszédből kiderült, hogy a krasznojarszki 
terület kiemelet fejlesztésére a szovjet kormány rubel lo milliár
dokat költött. Ám a beruházásokkal, mint a főtitkár fogalmazott, 
eltemettük a pénzt. Ha igy folytatjuk, - mondta Gorbacsov, azt 
érjük el, ogy emberi élet számára elviselhetetlenné tesszük ezt 
a vidéket. Ha nem etetjük meg az embereket, nem lesz itt semmiféle 
peresztrojka, - mondta egy állami gazdasági vezető, és a családi 
farmok rendszerének bevezése mellett szállt sikra, minthogy - ahogy 
ő fogalmazott - az állami gazdaságok nagy részében az emberek 
csak lopni járnak a közösbe! Mihail Gorbacsov rákontrázott, "ide-
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jutottunk firasztalanítani az országot". A megfogalmazás a kulák-
talaítás sztálini műszavára rímel. A főtitkár elmondta, hogy az 
emberek nevetnek azokon az állami statisztikákon, amelyek szerint 
több hús jut nekik, mint pl. a japánoknak. A városi tanács VB-i 
elnökhelyettesének, mint a tv bemutatta, szószerint tátvamaradt 
a szája, amikor Gorbacsovtól kellett megtudnia, hogy nagy kerüle
tekben jó ideje egyáltalán nincsen folyóvíz a lakásokban. A vitá
ból az is kiderült, hogy az ipari üzemek és a vízierőművek miatt 
a környezet állapota kritikussá vált. Gorbacsov úgy foglalt állást, 
hogy nem a vizierőmávek építése a baj, azok az egész világon be-
válktak, ám csak akkor ha alapvetően nem avatkoznak bele a termé
szet által kialakított visoznyokba. A délelőtt folyamán Gorbacsov 
a műszál gyárban beszélgetett az emberekkel és dicséretes bölcs 
dönjtésnek mondta, hogy a területi pártbizottság vadonatúj szék-
háza egy kórháznak adták át. 

- Néhány hír a távirati irodák jelentéseiből. 

Ismétlések. külföldi hírek 

- Ismét halljuk a hazai híreket. 
Magyarországon még az idén különválik a miniszterelnöki és párt- || 
főtitkári funkció, - jelentette be MARJAI József miniszterelnök 
helyettes a Reformpárti Esték eseménysorozat mai rendezvényén. 
A Holnaphoz vezető út c. előadásában beszélt arról is, hogy jövő
re a lakossági fogyasztás kedvező esetben is csak az idei szinten 
marad. A reálbér viszont tovább fok csökkenni. A többi között 
azért, mert az infláció mértéke jövőre is megegyezik majd az idei
vel. A miniszterelnökhelyettes szerint adósságállományunkat 1989-
ben legfeljebb 500 millió (érthetetlen ) 

A fővárosi Tanács szerint az világkiállítás (érthetelen) 
A vitában a többi között elhangzott, hogy Magyarországnak egyálta
lán szüksége van-e a világkiállításra amikor ilyen súlyos a gazda
sági helyzet. A kérdést felvető tanácstag szerint, mivel a rendez
vény az adófizetők pénzéből valósul meg, mindenki rosszul jár, aki 
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nem Budapesten lakik. A többség ezzel szemben a világkiállítás 
megrendezése mellett foglalt állást. Nem fogadták el azt a javas
latot sem, hogy egyelőre ne döntsenek a helyszínekről, mert ezek 
kijelölése -úgymond- addig felesleges, amig a nemzetközi kiállí
tások irodája nem dönt a világki-állítás bécsi és budapesti meg
rendezéséről. 

Monoron 3-ezer óvódást, ált. és középiskolást oltottak be fertőző 
májgyulladás ellen. Ism. 

sport 
Időjárás 
az adás tartalma 
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